
Ajuntament de Felanitx

ACTA DE LA SESSIÓ DE L’AJUNTAMENT PLE

Identificació de la sessió
Núm.:13/2023
Caràcter: ordinària 
Convocatòria: primera
Data: 9 d’octubre de 2023
Horari: de 18:00 hores a 20:35 hores
Lloc: sala de plens de la Casa Consistorial de Felanitx.

Assistents

 Catalina Soler Torres, Toni Peña Albons, Sebastià Adrover Palmer, Marta
Cano  Roig,  Bartomeu  Nadal  Nicolau,  Marina  Obrador  Obrador,   Rafael
Rubio Ferrer i Enrique Garzón Jiménez, pel Partit Popular.

 Miquel  Lluís  Mestre  Mestre,   Maria  Mesquida  Artigues,  Miquel  Rosselló
Mesquida i  Magdalena García  Adrover,  pel  Bloc  per  Felanitx – Més per
Mallorca.

 Damiana  Massutí  Gómez  i  José  Ignacio  Hidalgo  González,  pel  Partit
Socialista de les Illes Balears.

 Jaime Monserrat Vaquer i Melania Mesquida Tran, per El Pi-Proposta per
les Illes Balears.

 María Vidal Bennasar, per Vox.
 Sebastià Galmés Verger, interventor.
 Joan Garcia Cortès, secretari.

1. APROVACIÓ DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR

Es veu l’acta de la sessió ordinària d’11 de setembre de 2023, la qual, en no
haver-hi objeccions, resulta aprovada per unanimitat.

2.  EXPEDIENT  233/2016.  REVISIÓ  DE  PREUS  DEL  CONTRACTE  DE
SUBMINISTRAMENT  I  SERVEIS  PER  A  LA  PRESTACIÓ  DEL  SERVEI
INTEGRAL  D’ENLLUMENAT  EXTERIOR  DEL  TERME  MUNICIPAL  DE
FELANITX

2.1 Proposta  de  revisió  de  preus  del  contracte  de subministrament  i
serveis per a la prestació del servei integral d’enllumenat exterior del
terme municipal de Felanitx

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta del regidor Sr. Toni Peña,
de revisió de preus del contracte de subministrament i serveis per a la prestació
del servei integral d’enllumenat exterior del terme municipal de Felanitx, que va
ser dictaminada prèviament per la Comissió Municipal Informativa d’Economia i
Assumptes Generals el 3 d’octubre de 2023, que seguidament es transcriu:

«Antecedents  de fet 
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1.  Dia  21  de  març  de  2017,  la  Junta  de  Govern  Local  per  delegació  de
l’Ajuntament Ple, va acordar l’adjudicació del subministrament i serveis per a la
prestació  del  servei  integral  de  l’enllumenat  exterior  del  terme municipal  de
Felanitx, a l’empresa Ferrovial Servicios, SA.

2. La clàusula sisena del contracte signat amb l’empresa adjudicatària dia 22 de
maig de 2017, amb efectes de dia 5 de juny de 2017, preveu la revisió de preus.

3. Per acord de l’Ajuntament Ple de dia 14 de febrer de 2022, es declarà la
successió  de  Ferrovial  Servicios,  SA,  contractista  del  contracte  de
subministrament  i  serveis  per  a  la  prestació  del  servei  integral  d’enllumenat
exterior del  terme municipal  de Felanitx,  que passà a ser Redwood Eficiencia
Energética, SL, tot condicionat al compromís manifestat per Ferrovial Servicios,
SAU, la qual accepta respondre solidàriament juntament amb Redwood Eficiencia
Energética, SL, de l’execució del contracte.

4. Per acord de l’Ajuntament Ple de dia 14 de novembre de 2022, es declarà la
successió del contractista del contracte de subministrament i  serveis per a la
prestació  del  servei  integral  d’enllumenat  exterior  del  terme  municipal  de
Felanitx, que passa a ser Ferrovial Construcción SA, la qual queda subrogada en
tots els drets i obligacions inherents al mateix.

5. Ferrovial Construcción SA, dia 4 de setembre de 2023, amb registre general
d’entrada núm. 2734, va demanar la revisió de preus per a la regularització del
cànon previst al contracte, en aquest cas a favor de l’Ajuntament.
 
6.  Dia  22  de  setembre  de  2023,  els  responsables  del  contracte  l’enginyer
industrial, Sr. Miquel Coll Crespí, i l’enginyer municipal, Sr. Francisco Company
Sastre, han emès el corresponent informe en el que es diu que el procediment i
el càlcul realitzat per l’empresa són correctes i, per tant, s’informa favorablement
la revisió de preus per al període juliol 2023-juny 2024 per a la prestació P1 del
contracte mixt de subministrament i serveis per a la prestació del servei integral
d’il·luminació exterior del terme municipal de Felanitx sol·licitada per l’empresa
Ferrovial Construcción SA. Així, l’import anual del període juliol 2023 – juny 2024
per a la prestació P1 quedarà en 314.498,51 € (IVA exclòs).

7. Dia 22 de setembre de 2023, la tècnica de contractació i el secretari municipal
han informat favorablement la revisió de preus.

8.  Dia  25 de  setembre  de  2023,  l’interventor  municipal  ha  fiscalitzat
favorablement la revisió de preus.  

Fonaments de dret

I.  La  clàusula  sisena  del  contracte,  en  relació  a  la  lletra  G  del  quadre  de
característiques del contracte i la clàusula 9 del plec de clàusules administratives
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particulars,  preveu  la  revisió  de  preus  mitjançant  la  fórmula  establerta  a
l’esmentat quadre de característiques.    

II.  Així  mateix,  a  la  lletra  G  del  quadre  de  característiques  del  contracte
s’especifica el sistema d’aplicació de la revisió: procederá la revisión de precios
del  contrato  cuando  haya  transcurrido  un  año  desde  su  adjudicación,  no
pudiendo ser objeto de revisión el primer año de ejecución, contado desde dicha
adjudicación.
Los  precios  del  contrato  para  los  períodos  anuales  siguientes,  hasta  su
conclusión, se revisarán con arreglo a lo establecido en la fórmula.

En base als fets i fonaments de dret exposats, previ dictamen de la Comissió
Informativa d’Economia i Assumptes Generals, es proposa al Ple de l’Ajuntament
de Felanitx l’adopció del següent acord:

Primer. Aprovar la revisió de preus del contracte del subministrament
i serveis per a la prestació del servei integral de l’enllumenat exterior del terme
municipal  de  Felanitx,  demanat  per  Ferrovial  Construcción  SA,  d’acord  amb
l’informe tècnic dels responsables del contracte i el previst a la clàusula sisena
del contracte, a comptar des del mes de juliol de 2023.

Segon. Aprovar la regularització de la prestació P1 del període juliol
2023 – juny 2024 demanat per Ferrovial Construcción SA, d’acord amb l’informe
tècnic  dels  responsables  del  contracte  que  quedarà  en  314.498,51 €  (IVA
exclòs).

Tercer. Aprovar el reintegrament dels imports pagats en excés en la
facturació mensual a partir del mes de juliol 2023.

Quart. Acceptar  el  compromís  explícit  d’inclusió  de  la  despesa
corresponent en els pressuposts municipals de 2024 i següents, de conformitat al
següent:

Exercici Crèdit Aplicació pressupostària
2024 529.131,20 euros (IVA inclòs) – 12

mesos 
2024/0/1650/227000

2025 529.131,20 euros (IVA inclòs) – 12
mesos 

2025/0/1650/227000

2026 529.131,20 euros (IVA inclòs) – 12
mesos 

2026/0/1650/227000

2027 529.131,20 euros (IVA inclòs) – 12
mesos 

2027/0/1650/227000

2028 529.131,20 euros (IVA inclòs) – 12
mesos 

2028/0/1650/227000

2029 529.131,20 euros (IVA inclòs) – 12
mesos 

2029/0/1650/227000

2030 529.131,20 euros (IVA inclòs) – 12
mesos 

2030/0/1650/227000

2031 529.131,20 euros (IVA inclòs) – 12
mesos 

2031/0/1650/227000
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2032 220.471,33 euros (IVA inclòs) –   5
mesos 

2032/0/1650/227000

Cinquè. Notificar  aquest  acord  a  l’empresa adjudicatària  del  servei
Ferrovial Construcción SA.

Sisè. Comunicar aquest acord als responsables del contracte l’enginyer
industrial, Sr. Miquel Coll Crespí i l’enginyer industrial municipal, Sr. Francisco
Company Sastre i als departaments d’Intervenció i Tresoreria municipals.»

2.2 Votació

Atès que no hi ha intervencions, se sotmet la proposta a votació, i, per majoria
d’11 vots a favor (8 del Partit Popular, 2 del Pi-Proposta per les Illes Balears i 1
de Vox) i 6 abstencions (4 del Bloc per Felanitx-Més per Mallorca i 2 del Partit
Socialista de les Illes Balears), s’acorda:

Primer. Aprovar la revisió de preus del contracte del subministrament
i serveis per a la prestació del servei integral de l’enllumenat exterior del terme
municipal  de  Felanitx,  demanat  per  Ferrovial  Construcción  SA,  d’acord  amb
l’informe tècnic dels responsables del contracte i el previst a la clàusula sisena
del contracte, a comptar des del mes de juliol de 2023.

Segon. Aprovar la regularització de la prestació P1 del període juliol
2023 – juny 2024 demanat per Ferrovial Construcción SA, d’acord amb l’informe
tècnic  dels  responsables  del  contracte  que  quedarà  en  314.498,51 €  (IVA
exclòs).

Tercer. Aprovar el reintegrament dels imports pagats en excés en la
facturació mensual a partir del mes de juliol 2023.

Quart. Acceptar  el  compromís  explícit  d’inclusió  de  la  despesa
corresponent en els pressuposts municipals de 2024 i següents, de conformitat al
següent:

Exercici Crèdit Aplicació pressupostària
2024 529.131,20 euros (IVA inclòs) – 12

mesos 
2024/0/1650/227000

2025 529.131,20 euros (IVA inclòs) – 12
mesos 

2025/0/1650/227000

2026 529.131,20 euros (IVA inclòs) – 12
mesos 

2026/0/1650/227000

2027 529.131,20 euros (IVA inclòs) – 12
mesos 

2027/0/1650/227000

2028 529.131,20 euros (IVA inclòs) – 12
mesos 

2028/0/1650/227000

2029 529.131,20 euros (IVA inclòs) – 12
mesos 

2029/0/1650/227000

2030 529.131,20 euros (IVA inclòs) – 12
mesos 

2030/0/1650/227000
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2031 529.131,20 euros (IVA inclòs) – 12
mesos 

2031/0/1650/227000

2032 220.471,33 euros (IVA inclòs) –   5
mesos 

2032/0/1650/227000

Cinquè. Notificar  aquest  acord  a  l’empresa adjudicatària  del  servei
Ferrovial Construcción SA.

Sisè. Comunicar aquest acord als responsables del contracte l’enginyer
industrial, Sr. Miquel Coll Crespí i l’enginyer industrial municipal, Sr. Francisco
Company Sastre i als departaments d’Intervenció i Tresoreria municipals.

3. EXPEDIENT 569/2022. CANVI EN LA COMPOSICIÓ DELS MEMBRES DEL
COMITÈ ANTIFRAU

3.1   Proposta  de  canvi  en  la  composició  dels  membres  del  Comitè
Antifrau

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta de la batlessa, Catalina
Soler,  de canvi en la composició dels membres del Comitè Antifrau, que va va
ser dictaminada prèviament per la Comissió Municipal Informativa d’Economia i
Assumptes Generals el 3 d’octubre de 2023, que seguidament es transcriu:

«L’Ajuntament Ple, en sessió de dia 9 de maig de 2022, va aprovar el Pla de
mesures antifrau de l’Ajuntament de Felanitx i els seus annexes I, II, III, IV i V.
L'Ajuntament Ple, en sessió de dia 13 de febrer de 2022, va aprovar Modificar la
composició dels membres del Comitè Antifrau de l’Ajuntament de Felanitx, en el
sentit que la secretària sigui la Sra. Maria Lluc Rusca Mestre, passant a ser vocal
la Sra. Francisca Xamena Nadal.  

La composició del Comitè Antifrau va quedar aprovada de la següent manera:

Càrrec                                         Adscripció  
President Jaume Monserrat Vaquer, batle

President suplent Marta Cano Roig, regidora

Secretari/a Maria Lluc Rusca Mestre

Vocal Catalina Soler Torres, regidora

Vocal Francisca Xamena Nadal tècnica 
Contractació/RRHH

Vocal Antoni Obrador Picó, tècnic Intervenció

Vocal Sebastià Galmés Verger, interventor

Vocal Tomeu Cerdà Uguet, tresorer

Vocal Joan Garcia Cortès, secretari

Vocal 1 membre de cada grup municipal de l’oposició 

En data  17 de juny de 2023 es va celebrar  la  constitució  del  Ple  Municipal,
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segons el resultat obtingut a les eleccions locals de dia 28 de maig de 2023.
Resultat  que  fa  necessari  modificar  la  composició  dels  membres  del  Comitè
antifrau, en el sentit que la presidenta del Comitè Antifrau sigui la Sra. Catalina
Soler Torres, el president suplent sigui el Sr. Toni Peña Albons, i el Sr. Jaume
Monserrat Vaquer sigui vocal.

Per tant, es proposa al Ple de l’Ajuntament l’adopció del següent acord:

Primer.  Modificar la composició dels membres del Comitè Antifrau de
l’Ajuntament de Felanitx en el sentit que la presidenta sigui la Sra. Catalina Soler
Torres,  el  president  suplent  sigui  el  Sr.  Toni  Peña  Albons,  i  el  Sr.  Jaume
Monserrat Vaquer sigui vocal. 

Segon. La composició del Comitè queda de la següent manera:

Càrrec                                         Adscripció  
Presidenta Catalina Soler Torres, batlessa

President suplent Toni Peña Albons, regidor 

Secretària Maria Lluc Rusca Mestre, 
tècnica Desenvolupament Local

Vocal Jaume Monserrat Vaquer, regidor

Vocal Francisca Xamena Nadal, tècnica 
Contractació/RRHH

Vocal Antoni Obrador Picó, tècnic Intervenció

Vocal Sebastià Galmés Verger, interventor

Vocal Tomeu Cerdà Uguet, tresorer

Vocal Joan Garcia Cortès, secretari

Vocal 1 membre de cada grup municipal de l’oposició 

3.2 Votació

En no haver-hi intervencions, se sotmet la proposta a votació i, per majoria de
13 vots a favor (8 del Partit Popular, 2 del Pi-Proposta per les Illes Balears, 2 del
Partit Socialista de les Illes Balears i 1 de Vox) i  4 abstencions (del Bloc per
Felanitx – Més per Malloca), s’acorda:

Primer.  Modificar la composició dels membres del Comitè Antifrau de
l’Ajuntament de Felanitx en el sentit que la presidenta sigui la Sra. Catalina Soler
Torres,  el  president  suplent  sigui  el  Sr.  Toni  Peña  Albons,  i  el  Sr.  Jaume
Monserrat Vaquer sigui vocal. 

Segon. La composició del Comitè queda de la següent manera:

Càrrec                                         Adscripció  
Presidenta Catalina Soler Torres, batlessa

President suplent Toni Peña Albons, regidor 
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Secretària Maria Lluc Rusca Mestre, 
tècnica Desenvolupament Local

Vocal Jaume Monserrat Vaquer, regidor

Vocal Francisca Xamena Nadal, tècnica 
Contractació/RRHH

Vocal Antoni Obrador Picó, tècnic Intervenció

Vocal Sebastià Galmés Verger, interventor

Vocal Tomeu Cerdà Uguet, tresorer

Vocal Joan Garcia Cortès, secretari

Vocal 1 membre de cada grup municipal de l’oposició 

4.  EXPEDIENT  1156/2023.  MODIFICACIÓ  DE  L’ORDENANÇA
REGULADORA  DE  LES  CONTRAPRESTACIONS  ECONÒMIQUES  PER  LA
PRESTACIÓ DEL SERVEI DE L’ESCORXADOR MUNICIPALS

4.1  Proposta  de  modificació  de  l’Ordenança  reguladora  de  les
contraprestacions  econòmiques  per  la  prestació  del  servei  de
l’Escorxador municipal

El  Ple  de  l’Ajuntament  està  assabentat  de  la  proposta  de  la  batlessa,  Sra.
Catalina Soler, de modificació de l’Ordenança reguladora de les contraprestacions
econòmiques per la prestació del servei de l’Escorxador municipal, que va va ser
dictaminada  prèviament  per  la  Comissió  Municipal  Informativa  d’Economia  i
Assumptes Generals el 3 d’octubre de 2023, que seguidament es transcriu:

«En data 4 d’abril de 1994, l’Ajuntament de Felanitx i Ramaders Agrupats SAT
4054, amb NIF +++, varen signar el contracte de concessió del servei públic
d’Escorxador Municipal de Felanitx. 

Dia 26 de novembre de 2022 es va publicar al BOIB núm. 154 de data 26 de
novembre  de  2022  les  tarifes  de  la  taxa  pel  servei  d’escorxador.  Tarifes
actualment en vigor.

L’1  de  febrer  del  2023,  Ramaders  Agrupats  SAT 4054,  amb RGE núm. 386,
sol·licità a l’Ajuntament de Felanitx l’increment de les tarifes del servei municipal
d’escorxador  de  Felanitx,  adjuntant  a  aquesta  sol·licitud  una  memòria  de
proposta de tarifes i varis annexos.

Les  tarifes  sol·licitades  inclouen  unes  noves  tarifes  en  bases  a  una  distinta
classificació del tipus d’animal i pes, així com un increment del 9% de la majoria
de les existents,  en altres supòsits no hi variació respecte a les existents. 
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Segons la documentació entregada per Ramaders Agrupats, de les partides de
despesa que formen part de l’estructura econòmica del servei, les de major pes
són  la  de  costos  de  personal  consum  de  propà,  subministrament  elèctric,
eliminació de fems i eliminació de pells i cuiros.

El conveni d’indústries càrniques signat dia 21 de desembre de 2021 i publicat al
BOE 167 de data 13 de juliol de 2022, suposa un increment salarial a partir de l’1
de  gener  del  2023  del  8,95% respecte  dels  salaris  que  es  cobraven  abans
d’aquesta data. Igualment s’ha de tenir el compte que l’IPC del 2022 va ser d’un
5,7 %.

El fet  de mantenir les mateixes tarifes que les vigents al 2022 està produint un
desequilibri  econòmic  al  servei  d’escorxador  que  pot  re pot  repercutir
negativament a la seva qualitat, per tant per mantenir un bon servei es necessari
adequar els ingressos als costos suportats i això tan sols es pot fer adaptant les
tarifes a la realitat econòmica actual.

El secretari i l’interventor han emès un informe favorable, i on es fa constar el
procediment a seguir, de data 27 de setembre de 2023.

D’acord amb l’exposat i amb els informes d’intervenció i de secretaria favorables
i previ dictamen de la Comissió Informativa d’Economia i Assumptes Generals, es
proposa al Ple de l’Ajuntament de Felanitx l’adopció del següent acord:

Primer. Aprovar inicialment la modificació de l’Ordenança reguladora
de les contraprestacions econòmiques per la prestació del servei de l’Escorxador
municipal, tal com es detalla a continuació.

Segon. Sotmetre  l’esmentada  aprovació  de  la  modificació  de
l’Ordenança a informació pública mitjançant anunci en el Butlletí Oficial de les
Illes Balears, en el tauler d’anuncis i en el tauler d’anuncis electrònic de la seu
electrònica de l’Ajuntament de Felanitx (ajfelanitx.eadministracio.cat) integrat a
la pàgina WEB de l’Ajuntament de Felanitx (www.felanitx.org), pel termini de
trenta dies, perquè els veïnats i les persones legítimament interessades puguin
examinar l’expedient i formular reclamacions, objeccions o observacions.

Tercer. Donar  audiència  a  les  associacions  inscrites  en  el  Registre
municipal  d'associacions,  pel  termini  de  trenta  dies,  perquè  puguin  formular
al·legacions i suggeriments, mitjançant anunci al BOIB, en el tauler d’anuncis i
en el tauler d’anuncis electrònic de la seu electrònica de l’Ajuntament de Felanitx
(ajfelanitx.eadministracio.cat)  integrat  a  la  pàgina  WEB  de  l’Ajuntament  de
Felanitx (www.felanitx.org). Així mateix, es notificarà l’audiència prèvia a l’entitat
concessionària Ramaders Agrupats SAT 4054.

Quart.  Sol·licitar  l’informe  sobre  l’impacte  de  gènere  elaborat  per
l’Institut Balear de la Dona, pel que fa a la ordenança en el seu conjunt.

http://www.felanitx.org/
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Cinquè. En  cas  que  no  es  presentin  reclamacions,  objeccions  o
observacions,  el  present  acord  d’aprovació  inicial  s’entendrà  definitivament
aprovat sense necessitat d’un nou acord exprés.

Sisè. Publicar el present acord en forma legal.»

4.2 Votació

Cap dels presents no fa ús de la paraula i se sotmet la proposta a votació. Per
majoria de 12 vots a favor (8 del Partit Popular, 2 del Pi-Proposta per les Illes i 2
del Partit Socialista de les Illes Balears) i 5 abstencions (4 del Bloc per Felanitx –
Més per Mallorca i 1 de Vox), s’acorda:

Primer. Aprovar inicialment la modificació de l’Ordenança reguladora
de les contraprestacions econòmiques per la prestació del servei de l’Escorxador
municipal, tal com es detalla a continuació.

Segon. Sotmetre  l’esmentada  aprovació  de  la  modificació  de
l’Ordenança a informació pública mitjançant anunci en el Butlletí Oficial de les
Illes Balears, en el tauler d’anuncis i en el tauler d’anuncis electrònic de la seu
electrònica de l’Ajuntament de Felanitx (ajfelanitx.eadministracio.cat) integrat a
la pàgina WEB de l’Ajuntament de Felanitx (www.felanitx.org), pel termini de
trenta dies, perquè els veïnats i les persones legítimament interessades puguin
examinar l’expedient i formular reclamacions, objeccions o observacions.

Tercer. Donar  audiència  a  les  associacions  inscrites  en  el  Registre
municipal  d'associacions,  pel  termini  de  trenta  dies,  perquè  puguin  formular
al·legacions i suggeriments, mitjançant anunci al BOIB, en el tauler d’anuncis i
en el tauler d’anuncis electrònic de la seu electrònica de l’Ajuntament de Felanitx
(ajfelanitx.eadministracio.cat)  integrat  a  la  pàgina  WEB  de  l’Ajuntament  de
Felanitx (www.felanitx.org). Així mateix, es notificarà l’audiència prèvia a l’entitat
concessionària Ramaders Agrupats SAT 4054.

Quart.  Sol·licitar  l’informe  sobre  l’impacte  de  gènere  elaborat  per
l’Institut Balear de la Dona, pel que fa a la ordenança en el seu conjunt.

Cinquè. En  cas  que  no  es  presentin  reclamacions,  objeccions  o
observacions,  el  present  acord  d’aprovació  inicial  s’entendrà  definitivament
aprovat sense necessitat d’un nou acord exprés.

Sisè. Publicar el present acord en forma legal.

«ANNEX
PROJECTE  DE  MODIFICACIÓ  DE  L’ORDENANÇA  REGULADORA  DE  LES
CONTRAPRESTACIONS ECONÒMIQUES PER LA PRESTACIÓ DEL SERVEI
DE L’ESCORXADOR MUNICIPAL

http://www.felanitx.org/
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“Article 6.- Tarifes

SERVEI Unitat tarifària Tarifa proposada
Matar porc € / Kg 0,225
Matar Truja € / Kg 0,225
Porc decomissat arreglat € / Kg 0,225
Truja decomissada arreglada € / Kg 0,225
Cadàver de porc € / Ud 24,011
Cadàver de truja € / Ud 46,689
Matar Vadell € / Kg 0,311
Vadell decomissat arreglat € / Kg 0,200
Cadàver de vedell € / Ud 132,983
Manipulació MER € / Ud 11,155
Eliminació de MER < 12 mesos) € / Ud 8,920
Eliminació de MER (>12 mesos) € / Ud 16,900
Matar anyell de llet € / Ud 4,817
Matar anyell (-10 Kg) € / Ud 4,817
Matar anyell (10 a 13 Kg) € / Kg 0,481
Matar anyell (+13 Kg.) € / Ud 6,977
Matar ovella € / Kg 0,537
Anyell decomissat € / Ud 5,353
Cadàver anyell € / Ud 9,251
Ovella decomissada € / Ud 26,858
Ovella cadàver € / Ud 18,312
Manipulació MER € / Ud 0,259
Eliminació de MER < 12 mesos) € / Ud 1,270
Eliminació de MER (>12 mesos) € / Ud 2,000
Matar cabrit (-10 Kg) € / Ud 4,817
Matar cabrit  (10 a 13 Kg) € / Kg 0,481
Matar cabrit (+13 Kg) € / Ud 6,977
Matar cabra € / Kg 0,537
Cabrit decomissat € / Ud 5,353
Cadàver de cabrit € / Ud 9,251
Cabra decomissada € / Ud 26,858
Cabra cadàver € / Ud 18,312
Manipulació MER € / Ud 0,259
Eliminació de MER < 12 mesos) € / Ud 1,270
Eliminació de MER (>12 mesos) € / Ud 2,000
Matar porcella (-10Kg) € / Ud 5,311
Matar porcella (10 a 13 Kg) € / Ud 6,431
Matar porcella (13 a 19 Kg) € / Ud 7,496
Porcella decomissada € / Ud 5,311
Cadàver porcella € / Ud 3,248

Disposició final. Entrada en vigor

Aquesta modificació entrarà en vigor el dia que s’hagi publicat íntegrament en el
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Butlletí Oficial de la comunitat autònoma de les Illes Balears i, de conformitat
amb els articles 70.2 de la Llei 7/85 i 103 de la Llei 20/2006, hagi transcorregut
el termini assenyalat en l’article 113 de la Llei 20/2006, de 15 de desembre,
municipal i de règim local de les Illes Balears, romanent en vigor fins a la seva
modificació o derogació expresses.»

5.  EXPEDIENT  1409/2023.  DENEGACIÓ  EXPROPIACIÓ  FORÇOSA  PER
MINISTERI DE LA LLEI DE LA FINCA UBICADA AL CARRER MOLINS, 27
DE FELANITX

5.1 Proposta de  denegació d’expropiació forçosa per ministeri de la llei de la
finca ubicada al carrer Molins, 27 de Felanitx

El  Ple  de l’Ajuntament  està assabentat de la  proposta del  regidor  Sr.  Jaume
Monserrat, de denegació d’expropiació forçosa per ministeri de la llei de la finca
ubicada al carrer Molins, 27 de Felanitx, que va va ser dictaminada prèviament
per  la  Comissió  Municipal  Informativa  d’Economia  i  Assumptes Generals  el  3
d’octubre de 2023, que seguidament es transcriu:

«ANTECEDENTS

1. Sol·licitud d'expropiació forçosa.

Mitjançant l’escrit de sol·licitud d'expropiació forçosa de dia 10 de desembre de
2021 E-RC 5537 +++, propietari  de la  finca ubicada al  carrer Molins,  27 de
Felanitx,  amb  referència  cadastral  +++  (finca  registral  número  +++  de
Felanitx), demana que l'Ajuntament de Felanitx expropiï per ministeri de la llei la
totalitat de la seva finca.

La sol·licitud es fonamenta en què segons el  planejament vigent (PGO-1969 i
PDSU-1995),  aquesta  finca  té  assignat  únicament  un  ús  públic  (recreatiu-
espectacles, religiós i cultural), la qual cosa impedeix al seu propietari la seva
edificació.

Atès que ha transcorregut sobradament el termini de 5 anys fixat a l’article 69 de
la Llei del sòl de 1976 i a l’article 142 de la Llei 12/2017, de 29 de desembre,
d’urbanisme de les Illes Balears (en endavant, LUIB), sense que l’Ajuntament de
Felanitx hagi expropiat aquesta finca perquè sigui  destinada al  fi  previst  a la
normativa  urbanística  d’aplicació,  demana  la  tramitació  de  l’expedient
d’expropiació forçosa.

2. Classificació i qualificació de la finca. 

L’informe  tècnic  municipal  de  dia  10  d’agost  de  2023  indica  la  classificació  i
qualificació de la finca  ubicada al carrer Molins, 27 de Felanitx, d’acord amb el
planejament vigent i el planejament en tramitació.
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A. Planejament vigent.

D’acord amb el planejament vigent (PGO-1969 i PDSU-1995),  la classificació i la
qualificació d’aquesta finca és la següent: 

-  Sòl  urbà,  amb la  zonificació  de Paisatge Protegit,  zona especial  destinada a
preservar el paisatge pintoresc i històric on només es permeten els usos públics
religiós, cultural, recreatiu i espectacles.

B. Planejament en tramitació.

D’acord amb el planejament en tramitació (PGMF-2021  i POD Felanitx-2021),  la
classificació i la qualificació d’aquesta finca és la següent: 
- Sòl urbà, inclòs en el Pla especial de Molins de Felanitx codi: PE-FE-01. El sistema
d’actuació  previst  per  aquest  sector  és  el  de  reparcel·lació  amb  un  índex
d’aprofitament urbanístic brut de 0,38ua/m2, els propietaris dels terrenys tendrien
els drets i deures determinats a l’article 30 de la LUIB.

3. Informe jurídic municipal.

L'informe  jurídic  municipal  de  dia  15  de  setembre  de  2023  ha  informat
desfavorablement  l’escrit  de  sol·licitud  d'expropiació  forçosa  de  dia  10  de
desembre de 2021 E-RC 5537 en aplicació dels següents

FONAMENTS DE DRET

I. Òrgan expropiant.

D'acord  amb  la  jurisprudència  del  Tribunal  Suprem  en  el  cas  dels  municipis
l'òrgan expropiant és el Ple de l’Ajuntament (per totes,  Sentència del Tribunal
Suprem de dia 30 de març de 1994 -RJ 1994\1904-).

II. Supòsits expropiatoris.

L'article 132.1 lletra b) de la LUIB, sobre els supòsits expropiatoris, preveu que:

«Article 132 Supòsits expropiatoris

1. L’expropiació forçosa per raó d’urbanisme escau en qualsevol dels supòsits
següents:

(…) 

b) La destinació dels terrenys, per la seva qualificació urbanística, a dotacions i,
en general,  al  domini  públic  d’ús o servei  públics, sempre que hagin  de ser
adquirits forçosament per l’administració actuant per no ser objecte del deure
legal  de  cessió  obligatòria  i gratuïta  o  perquè  hi  ha  una  necessitat  urgent
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d’anticipar-ne l’adquisició».

III. Expropiació per ministeri de la llei.

L’article 142.1 de la LUIB, sobre l’expropiació per ministeri de la llei, determina
que:

«Article 142 Expropiació per ministeri de la llei

1. Quan transcorrin cinc anys des de l’entrada en vigor del planejament sense
que  es  dugui  a  efecte  l’expropiació  dels  terrenys  que,  d’acord  amb  la  seva
qualificació  urbanística,  no siguin  edificables  per  les  persones propietàries,  ni
hagin de ser objecte de cessió obligatòria per no resultar possible la distribució
justa dels beneficis i les càrregues en la unitat d’actuació, la persona titular dels
béns o els  seus drethavents  han d’advertir  l’administració  competent del  seu
propòsit d’iniciar l’expedient de preu just, que pot portar-se a terme per ministeri
de la llei si transcorren altres dos anys des del moment d’efectuar l’advertiment.
A  aquest  efecte,  la  persona  propietària  pot  presentar  el  full  d’apreuament
corresponent, i si transcorren tres mesos sense que l’administració l’accepti, pot
aquella dirigir-se a la Comissió de Valoracions d’Expropiació de les Illes Balears,
que ha de fixar el preu just d’acord amb la legislació bàsica aplicable i amb el
procediment  que  estableixen  els  articles  31  i  següents  de  la  Llei  de  16  de
desembre de 1954, sobre expropiació forçosa».

IV. Cas concret.

Conforme  a  l’article  132.1  lletra  b) de  la  LUIB  i  l’article  142.1  de  la  LUIB,
l’expropiació forçosa per ministeri de la llei es justifica en aquests supòsits:

a) Els terrenys estan destinats a dotacions i, en general,  al domini públic d’ús o
servei públics, sempre que hagin de ser adquirits forçosament per l’administració
actuant per no ser objecte del deure legal de cessió obligatòria i gratuïta o perquè
hi ha una necessitat urgent d’anticipar-ne l’adquisició (article 132.1 lletra b) de la
LUIB).

b) Quan transcorrin cinc anys des de l’entrada en vigor del planejament sense que
es dugui a efecte l’expropiació dels terrenys que, d’acord amb la seva qualificació
urbanística, no siguin edificables per les persones propietàries,  ni  hagin de ser
objecte  de  cessió  obligatòria  per  no  resultar  possible  la  distribució  justa  dels
beneficis i les càrregues en la unitat d’actuació (article  142.1 de la LUIB).

En altres paraules, són dos els requisits perquè procedeixi l’expropiació forçosa
per ministeri de la llei: 

a) En primer lloc,  el  sòl  ha de ser inedificable,  això és, que no se li  assigni
aprofitament patrimonialitzable per estar destinat a dotacions  i, en general,  al
domini públic d’ús o servei públics.



Ajuntament de Felanitx

b) En segon lloc, el sòl no ha d’estar adscrit a un àmbit de gestió (polígon, unitat
d’execució, unitat d’actuació) que permeti la seva obtenció per l’administració en
la reparcel·lació corresponent, sobre la base de la justa distribució de beneficis i
càrregues. 

En aquest cas, la finca ubicada al carrer Molins, 27 de Felanitx no s’ha d’expropiar
en aplicació  dels  articles  132.1 lletra b)  i  142.1  de la  LUIB,  tota  vegada que
aquesta finca no es destina a dotacions ni al domini públic d’ús o servei públics i, a
més, és edificable per la persona propietària ja que es permeten els usos públics
religiós, cultural, recreatiu i espectacles. 

En cap moment s’exclou el dret a l’aprofitament als terrenys propietat de +++,
que constitueix el pressupost de l’expropiació forçosa.

D'acord amb els fets i fonaments de dret exposats, amb el dictamen previ de la
Comissió  Informativa d'Economia i  Assumptes Generals,  es proposa al  Ple de
l'Ajuntament de Felanitx l'adopció del següent acord:

Primer. Desestimar l’escrit de dia 10 de desembre de 2021 E-RC 5537
de +++, que demana l’expropiació forçosa per ministeri de la llei de la seva finca
ubicada al  carrer  Molins,  27 de Felanitx,  amb referència  cadastral  +++ (finca
registral número +++ de Felanitx), d’acord amb l’informe tècnic municipal de dia
10 d’agost de 2023 i l’informe jurídic municipal de dia 15 de setembre de 2023.

Segon. Ordenar l’arxiu de les actuacions i la notificació d’aquest acord a
la persona interessada en forma legal.»

5.2 Votació

No es produeixen intervencions i se sotmet la proposta a votació. Per majoria de 10
vots  a  favor  (8 del  Partit  Ppular  i  2  del  Pi-Proposta  per  les  Illes  Balears)  i  7
abstencions (4 del Bloc per Felanitx – Més per Mallorca, 2 del Partit Socialista de les
Illes Balears i 1 de Vox), s’acorda:

Primer. Desestimar l’escrit de dia 10 de desembre de 2021 E-RC 5537
de +++, que demana l’expropiació forçosa per ministeri de la llei de la seva finca
ubicada al  carrer  Molins,  27 de Felanitx,  amb referència  cadastral  +++ (finca
registral número +++ de Felanitx), d’acord amb l’informe tècnic municipal de dia
10 d’agost de 2023 i l’informe jurídic municipal de dia 15 de setembre de 2023.

Segon. Ordenar l’arxiu de les actuacions i la notificació d’aquest acord a
la persona interessada en forma legal.

6.  EXPEDIENT  2466/2023.  APROVACIÓ  DEL  PLEC  DE  CLÀUSULES
ADMINISTRATIVES PARTICULARS I EL DE PRESCRIPCIONS TÈCNIQUES
PER A LA CONTRACTACIÓ DE LA CONCESSIÓ DEL SERVEI D'EXPLOTACIÓ
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DEL  BAR-CAFETERIA  DEL  CAMP  DE  FUTBOL  ES  TORRENTÓ-MARIONA
CALDENTEY DE FELANITX

6.1 Proposta d'aprovació del plec de clàusules administratives particulars
i el de prescripcions tècniques per a la contractació de la concessió del
servei  d'explotació  del  bar-cafeteria  del  camp  de  futbol  Es  Torrentó-
Mariona Caldentey de Felanitx

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta del regidor Sr. Toni Peña,
d’aprovació del plec de clàusules administratives particulars i el de prescripcions
tècniques per a la contractació de la concessió del servei d'explotació del bar-
cafeteria del camp de futbol Es Torrentó-Mariona Caldentey de Felanitx, que va va
ser dictaminada prèviament per la Comissió Municipal Informativa d’Economia i
Assumptes Generals el 3 d’octubre de 2023, que seguidament es transcriu:

«Antecedents 

1r.  Per memòria justificativa de necessitat de data 10 d’agost de 2023, signada
pel  regidor  d’instal·lacions  esportives,  s’estableix  el  motiu  i  objecte  de  la
contractació de la concessió del servei d’explotació del bar-cafeteria del camp de
futbol Es Torrentó-Mariona Caldentey.

2n. Per acord de la Junta de Govern Local de dia 16 d’agost de 2023, s’inicià el
corresponent  expedient  de  contractació,  mitjançant  procediment  obert  i
tramitació ordinària i una durada de dos anys, prorrogable anualment per dos
anys més.

3r. Davant la necessitat que els equipaments que ha d’incorporar el  contractista
a les instal·lacions, una vegada finalitzat el contracte, reverteixin a l’Ajuntament,
pet tal de facilitar  la transició d’un contracte a un altre i  així  aconseguir una
millor  continuïtat  del  servei  de  cara  a  la  ciutadania,  es  requereix  una major
durada del contracte, atès que el cost d’amortització de la inversió és més elevat
per cobrir aquesta necessitat. Per la qual cosa, dia 28 de setembre de 2023 el
regidor d’esports signa una nova memòria justificativa, on es considera que el
termini adequat per aquest contracte és de quatre anys, prorrogables anualment
per dos anys més.  

4t. En compliment a la providència de Batlia de data 28 de setembre, s’emeten
els  corresponents  informes  i  s'incorporen  a  l'expedient  el  preceptiu  plec  de
clàusules administratives particulars i el plec de prescripcions tècniques, del qual
es desprèn la tramitació  d'un expedient de caràcter  ordinari,  l'adjudicació  del
qual es proposa mitjançant procediment obert i licitació electrònica.

5è. En data de 28 de setembre de 2023, es va emetre l'informe jurídic sobre la
legalitat  de  les  clàusules  contingudes  en  el  plec  de  clàusules  administratives
particulars. El mateix dia, l’interventor ha fiscalitzat favorablement l’expedient de
contractació.  
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Fonaments de dret

I. D’acord amb l’art. 285.2 de la Llei 9/2017, de 8 de novembre, de contractes
del sector públic,  pel  qual  es transposen a l’ordenament jurídic espanyol,  les
directives del Parlament Europeu i del Consell 2014/23/UE i 2014/24/UE, de 26
de febrer de 2014 (d’ara endavant, LCSP), en els contractes de concessió de
serveis, la tramitació de l’expedient anirà precedida de la realització i aprovació
d’un estudi de viabilitat econòmica.

II.  D'acord  amb  l'art.  116  de  la  LCSP,  l’òrgan  de  contractació  iniciarà  el
corresponent  expedient  motivant  la  necessitat  del  contracte,  i  haurà
d'incorporar-se a l'expedient el plec de clàusules administratives particulars i el
de  prescripcions tècniques que han de  regir  el  contracte.  Així  mateix,  haurà
d'incorporar-se a l'expedient el certificat d’existència de crèdit i la fiscalització
prèvia de la intervenció.

III. De conformitat amb els articles 122 i 124 de la LCSP, el plec de clàusules
administratives  particulars  i  de  prescripcions  tècniques,  hauran  d'aprovar-se
prèviament a l'autorització de la despesa, o conjuntament amb ella, i sempre
abans de la licitació del contracte, o, en cas de no existir aquesta, abans de la
seva adjudicació.

En  virtut  dels  antecedents  i  fonaments  de  dret  exposats,  es  proposa  a
l’Ajuntament Ple, amb el dictamen previ de la Comissió Informativa d’Economia i
Assumptes Generals, l'adopció del següent acord: 

Primer.  Aprovar l’estudi de viabilitat econòmica de la concessió del
servei  d’explotació  del  bar-cafeteria  del  camp  de  futbol  Es  Torrentó-Mariona
Caldentey signat dia 28 de setembre de 2023. 

Segon. Aprovar el plec de clàusules administratives particulars i el de
característiques tècniques que regirà la contractació  de la concessió del servei
d'explotació del bar-cafeteria del camp de futbol Es Torrentó-Mariona Caldentey
de Felanitx, mitjançant procediment obert i tramitació ordinària, amb una durada
del contracte de quatre anys, prorrogable anualment per dos anys més.

Tercer.  Establir un cànon millorable a l'alça de 9.811,06 € anuals. 

Quart. Seguir la tramitació reglamentària de l’expedient.»

6.2 Debat

La Sra. Damiana Massutí anuncia que el seu grup no hi pot votar a favor, malgrat
que la veritat és que el regidor ho pinta molt bé, però la realitat és una altra.
Creu que no surt una cafetera damunt el plec. Estan a favor que s’hagi separat
en dos blocs, però que ara s’hagi de fer una inversió de, com a mínim, 14.000 €,
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a més d’un lloguer anual de 9.811 €, suposa que l’adjudicatari haurà de pagar
1.109 € de lloguer i millores durant els primers 4 anys, més electricitat, aigua, ...
No parlen d’un local en el centre, ni d’un local on hi caben 40 taules. També
demana si la llicència està donada, o si s’ha donat de baixa, perquè el plec també
diu  que  l’adjudicatari  estarà  obligat  a  posar-ho  tot  en  ordre,  tal  com la  llei
demana, com per exemple l’accés per a minusvàlids, que no n’hi ha. És cert que
diuen que posaran un tendal, però durant el primer any de la concessió; ara ve
l’hivern i,sino el posen ara, aquesta persona passarà tot l’hivern sense poder
tenir terrassa. Tampoc no queda clar quan podrà tenir vacances, ni dies lliures.
Demanen perquè no els queda massa clar, ni ho veuen molt viable. Per altra
part, els cànons de millorança només són dos, és molt poc i demana si es basen
només en l’economia. Creu que s’hauria de mirar una altra cosa, que donin un
bon servei, que compleixin, ... mil coses, no només el tema econòmic, que té la
puntuació màxima, 90 punts.

El Sr. Toni Peña troba que la Sra. Massutí no té raó, perquè han llevat les feines
d’haver de fer una neteja diària a totes les instal·lacions, haver de tenir un servei
de consergeria, i només s’haurà de dedicar a donar el servei de bar. Podrà obrir
matins, migdies i vespres; està pensat perquè, si vol,  pugui donar berenars,
dinars o sopars. Per als dies lliures, s’organitzarà com voldrà, això ja és cosa
seva, però normalment els diumenges no hi sol haver partit. Quant a la cafetera,
demana la perdó a la Sra. Massutí, és cert que a l’estudi de viabilitat hi estava
contemplada, però es veu que en els plecs hi ha hagut una errada i no hi és,
malgrat  que no creu  que això  afecti  molt.  Per  altra  part,  havent  valorat  els
cànons que paguen diferents llocs, com per exemple a s’Horta, on també fan la
neteja i la consergeria, i paguen uns 8.000 € anuals, dubta molt que Es Torrentó,
amb el pàrquing que té i les persones que hi passen diàriament, no tregui per
afrontar aquest cànon; al contrari, creu que és bastant viable i que ho notaran
amb el temps pel fet d’haver afegit 2 anys més i haver els serveis de neteja i
consergeria, perquè es millorarà molt el servei.

La  Sra.  Massutí  demana  que  li  contestin  si  té  o  no  llicència,  si  l’anterior
adjudicatari l’ha donada de baixa. Com que parlen que l’adjudicatari s’ha de fer
càrrec de totes les obres i millores, no són 14.000 €; si és així, s’incrementa molt
més.

La batlessa contesta que no s’ha d’oblidar que aquest és un edifici municipal; per
tant, tenir la llicència al dia correspon a l’Ajuntament, no al concessionari. No té
res a veure fer obres amb tenir les llicències.

La Sra. Massutí  insisteix que no li  han dit  si  té o no llicència i  la batlessa li
contesta que no s’ha donat de baixa, almanco no l’ha demanada el que se’n va
anar. Però, si és necessari, l’Ajuntament farà el que calgui.

El Sr. Miquel Lluís Mestre no vol fer massa valoracions perquè, com diu el Sr.
Peña, serà el temps qui posarà aquest contracte en el seu lloc. Només vol fer una
puntualització al Sr. Peña, no és aquest equip de govern el que posarà un tendal,
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serà l’Ajuntament.

6.3 Votació

Sotmesa la proposta a votació, s’obtenen 10 vots a favor (8 del Partit Popular i 2
del Pi-Proposta per les Illes Balears), 2 en contra (del Partit Socialista de les Illes
Balears) i 5 abstencions (4 del Bloc per Felanitx – Més per Mallorca i 1 de Vox)

En conseqüència, per majoria, s’acorda:

Primer.  Aprovar l’estudi de viabilitat econòmica de la concessió del
servei  d’explotació  del  bar-cafeteria  del  camp  de  futbol  Es  Torrentó-Mariona
Caldentey signat dia 28 de setembre de 2023. 

Segon. Aprovar el plec de clàusules administratives particulars i el de
característiques tècniques que regirà la contractació  de la concessió del servei
d'explotació del bar-cafeteria del camp de futbol Es Torrentó-Mariona Caldentey
de Felanitx, mitjançant procediment obert i tramitació ordinària, amb una durada
del contracte de quatre anys, prorrogable anualment per dos anys més.

Tercer.  Establir un cànon millorable a l'alça de 9.811,06 € anuals. 

Quart. Seguir la tramitació reglamentària de l’expedient.

7. EXPEDIENT  2758/2023.  PROPOSTA  DE  MODIFICACIÓ  DE
L’ORDENANÇA  FISCAL  REGULADORA  DE  LA  TAXA  DEL  CEMENTERI
MUNICIPAL

7.1 Proposta de modificació de l’Ordenança fiscal reguladora de la taxa
del cementeri municipal

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta dels regidors Srs. Toni
Peña i Jaume Monserrat, de  modificació de l’Ordenança fiscal reguladora de la
taxa  del  cementeri  municipal,  que  va  va  ser  dictaminada  prèviament  per  la
Comissió Municipal Informativa d’Economia i Assumptes Generals el 3 d’octubre de
2023, que seguidament es transcriu:

«Atesa la manca de nínxols disponibles en el Cementeri Municipal, aquest equip
de govern considera necessari incentivar la devolució d’aquells que no s’utilitzin
per part dels ciutadans.

Llavors, es proposa la modificació de l’ordenança fiscal a dalt assenyalada, en el
seu article 6, concretament l’apartat relatiu a la retrocessió dels drets funeraris,
eliminant la menció al 50%, de manera que els ciutadans recuperaran el 100%
de la part proporcional del temps pendent de concessió.

Atesos els informes d’Intervenció i de Secretaria favorables i amb el  dictamen
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previ de la Comissió Informativa d’Economia i Assumptes Generals, es proposa al
Ple de l’Ajuntament de Felanitx l’adopció del següent acord:

Primer. Aprovar provisionalment la modificació de l’Ordenança fiscal
reguladora  de la taxa  del  Cementeri Municipal (Annex. Ordenança fiscal  Taxa
cementeri  municipal), concretament en l’article 6, apartat de retrocessions de
drets funeraris, d’acord amb el següent: 

Article 6. Quota tributària

La quota tributària es determinarà per aplicació de la següent tarifa:

Epígraf primer: Assignació de nínxols, columbaris i urnes:

Ninxols i solars realitzats segons el projecte redactat en data 4 de setembre de 2008. 

a) Nínxols per 50 anys: 1.341,00 €.
b) Assignació de terrenys, per metre
    quadrat ........................................   311,46 €/m2

Nínxols, columbaris i urnes, ubicats als terrenys corresponents a la sepultura 1227 de
l’ampliació del Cementiri de l’any 1985.

a) Nínxols per 50 anys: 1.992,00
b) Nínxols temporals: 241,00 €/any

Nínxols, columbaris i urnes, ubicats als terrenys corresponents a l’ampliació del Cementiri
de l’any 1985.

a) Nínxols per 50 anys ..................... 1.299,00 € 
b) Nínxols temporals .........................    157,00 €/any
c) Columbaris per 50 anys ................    499,30 €
d) Columbaris temporals ...................      60,00 €/any
e) Urnes per 50 anys ........................    251,41 €
f) Urnes temporals ............................      31,44 €/any

Demés nínxols i ossaris:
a) nínxols per 50 anys......................   502,80 €
b) nínxols temporals .......................     60,30 €/any
c) Ossaris per 50 anys.....................   169,70 €
d) Ossaris temporals .......................       20,37 €/any

Retrocessions dels drets funeraris:  

L’extinció de la concessió que  es doni de forma voluntària i abans del termini del dret
funerari,  implica  el  retorn  de  part  de  les  tarifes  abonades  en excés  segons  el  temps
d’utilització de la concessió.

L’import  a retornar serà la  part  proporcional  del  temps pendent  de concessió
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sobre el total de la mateixa, i referit a la tarifa del dret funerari en el moment de
la concessió.

L’abonament  que  correspongui  pel  termini  de  concessió  pendent  es  farà  efectiu  en el
moment de passar aquest dret funerari a l’Ajuntament.

És condició  prèvia a la reversió que el titular la tingui lliure de restes.

Epígraf  segon:  Assignació  de  terrenys  en  el  Cementiri  municipal  per  construir-hi
sepultures, mausoleus o panteons.

a) Assignació de terrenys per metre
quadrat ........................................   135,20 €/m2

Epígraf tercer: Permisos de construcció de sepultures, mausoleus i panteons.

Aquestes construccions estan subjectes a l’Impost sobre construccions, instal.lacions i
obres, i a la taxa per expedició de llicències urbanístiques, amb caràcter general.

Epígraf quart.  Col·locació de làpides.
Per cada làpida a un nínxol o a una
sepultura: ......................................    21,30 €    

Epígraf cinquè: Inhumacions.
 De cadàvers .............................……...    63,90 €
 De despulles ...........................……....    24,86 €
 Embalsamaments ............……...........    78,92 €

Epígraf sisè: Exhumacions
 De cadàvers .....................……...........    108,65 €
 De despulles .....................……..........    53,29 €

Epígraf setè: Reducció de despulles
Reducció de despulles que queden a la
mateixa sepultura .........................    52,20 €

Epígraf vuitè: Actuacions en el recinte
Trasllat de cadàvers d’una sepultura

 a una altra dins el mateix recinte.…...    95,90 €

Expedició de nou títols per transmissió de
drets funeraris: 31,20 €

Utilització del dipòsit: ................……... 52,22 €/dia o fracció

Utilització de la cambra: 
Primer dia ...............……………….   46,10 € 
Per cada dia o fracció
restants .......………………............      3,85 €

Segon. Publicar  el  present  acord  en  el  tauler  d’anuncis  de
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l’Ajuntament, en el Butlletí Oficial de les Illes Balears i, almenys, en un dels diaris
de  major  difusió  de  la  Comunitat  Autònoma perquè,  durant  trenta  dies,  els
interessats puguin examinar l’expedient i presentar reclamacions. 

Tercer. Una  vegada  acabat  el  termini  d’informació  pública,  es
resoldran, si és el cas, les al·legacions presentades i s’aprovarà definitivament.
En cas que no se’n presentin, l’acord s’entendrà definitivament aprovat, i s’haurà
de publicar l’acord definitiu i el text íntegre del mateix en el Butlletí Oficial de les
Illes Balears, i entrarà en vigor el dia següent al de la seva publicació.»

7.2 Debat

Cap dels presents no intervé i se sotmet la proposta a votació.
Per majoria de 10 vots a favor (8 del Partit Popular i 2 del Pi-Proposta per les
Illes Balears) i 7 abstencions (4 del Bloc per Felanitx-Més per Mallorca, 2 del
Partit Socialista de les Illes Balears i 1 de Vox), s’acorda:

Primer. Aprovar provisionalment la modificació de l’Ordenança fiscal
reguladora  de la taxa  del  Cementeri Municipal (Annex. Ordenança fiscal  Taxa
cementeri  municipal), concretament en l’article 6, apartat de retrocessions de
drets funeraris, d’acord amb el següent: 

Article 6. Quota tributària

La quota tributària es determinarà per aplicació de la següent tarifa:

Epígraf primer: Assignació de nínxols, columbaris i urnes:

Ninxols i solars realitzats segons el projecte redactat en data 4 de setembre de 2008. 

a) Nínxols per 50 anys: 1.341,00 €.
b) Assignació de terrenys, per metre
    quadrat ........................................   311,46 €/m2

Nínxols, columbaris i urnes, ubicats als terrenys corresponents a la sepultura 1227 de
l’ampliació del Cementiri de l’any 1985.

a) Nínxols per 50 anys: 1.992,00
b) Nínxols temporals: 241,00 €/any

Nínxols, columbaris i urnes, ubicats als terrenys corresponents a l’ampliació del Cementiri
de l’any 1985.

a) Nínxols per 50 anys ..................... 1.299,00 € 
b) Nínxols temporals .........................    157,00 €/any
c) Columbaris per 50 anys ................    499,30 €
d) Columbaris temporals ...................      60,00 €/any
e) Urnes per 50 anys ........................    251,41 €
f) Urnes temporals ............................      31,44 €/any
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Demés nínxols i ossaris:
a) nínxols per 50 anys......................   502,80 €
b) nínxols temporals .......................     60,30 €/any
c) ossaris per 50 anys.....................   169,70 €
d) ossaris temporals .......................       20,37 €/any

Retrocessions dels drets funeraris:  

L’extinció de la concessió que  es doni de forma voluntària i abans del termini del dret
funerari,  implica  el  retorn  de  part  de  les  tarifes  abonades  en excés  segons  el  temps
d’utilització de la concessió.

L’import  a retornar serà la  part  proporcional  del  temps pendent  de concessió
sobre el total de la mateixa, i referit a la tarifa del dret funerari en el moment de
la concessió.

L’abonament  que  correspongui  pel  termini  de  concessió  pendent  es  farà  efectiu  en el
moment de passar aquest dret funerari a l’Ajuntament.

És condició  prèvia a la reversió que el titular la tingui lliure de restes.

Epígraf  segon:  Assignació  de  terrenys  en  el  Cementiri  municipal  per  construir-hi
sepultures, mausoleus o panteons.

a) Assignació de terrenys per metre
quadrat ........................................   135,20 €/m2

Epígraf tercer: Permisos de construcció de sepultures, mausoleus i panteons.

Aquestes construccions estan subjectes a l’Impost sobre construccions, instal.lacions i
obres, i a la taxa per expedició de llicències urbanístiques, amb caràcter general.

Epígraf quart.  Col·locació de làpides.
Per cada làpida a un nínxol o a una
sepultura: ......................................    21,30 €    

Epígraf cinquè: Inhumacions.
 De cadàvers .............................……...    63,90 €
 De despulles ...........................……....    24,86 €
 Embalsamaments ............……...........    78,92 €

Epígraf sisè: Exhumacions
 De cadàvers .....................……...........    108,65 €
 De despulles .....................……..........    53,29 €

Epígraf setè: Reducció de despulles
Reducció de despulles que queden a la
mateixa sepultura .........................    52,20 €

Epígraf vuitè: Actuacions en el recinte
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Trasllat de cadàvers d’una sepultura
 a una altra dins el mateix recinte.…...    95,90 €

Expedició de nou títols per transmissió de
drets funeraris: 31,20 €

Utilització del dipòsit: ................……... 52,22 €/dia o fracció

Utilització de la cambra: 
Primer dia ...............……………….   46,10 € 
Per cada dia o fracció
restants .......………………............      3,85 €

Segon. Publicar  el  present  acord  en  el  tauler  d’anuncis  de
l’Ajuntament, en el Butlletí Oficial de les Illes Balears i, almenys, en un dels diaris
de  major  difusió  de  la  Comunitat  Autònoma perquè,  durant  trenta  dies,  els
interessats puguin examinar l’expedient i presentar reclamacions. 

Tercer. Una  vegada  acabat  el  termini  d’informació  pública,  es
resoldran, si és el cas, les al·legacions presentades i s’aprovarà definitivament.
En cas que no se’n presentin, l’acord s’entendrà definitivament aprovat, i s’haurà
de publicar l’acord definitiu i el text íntegre del mateix en el Butlletí Oficial de les
Illes Balears, i entrarà en vigor el dia següent al de la seva publicació.

8. EXPEDIENT 2800/2023. APROVACIÓ INICIAL DE LA MODIFICACIÓ DE
CRÈDIT 12.2023 PER CRÈDIT EXTRAORDINARI / SUPLEMENT DE CRÈDIT
A FINANÇAR AMB CÀRREC AL ROMANENT LÍQUID DE TRESORERIA

8.1 Proposta  d’aprovació de la modificació de crèdit 12.2023 per crèdit
extraordinari / suplement de crèdit a finançar amb càrrec al romanent
líquid de Tresoreria

El Ple de l’Ajuntament està assabentat de la proposta del regidor Sr. Toni Peña,
d’aprovació  de  la  modificació  de  crèdit  12.2023  per  crèdit  extraordinari  /
suplement de crèdit a finançar amb càrrec al romanent líquid de Tresoreria, que va
va ser dictaminada prèviament per la Comissió Municipal Informativa d’Economia i
Assumptes Generals el 3 d’octubre de 2023, que seguidament es transcriu:

«Atesa la voluntat d’aquest equip de govern de dur a terme actuacions necessàries
per a la millora del municipi, les quals no disposen de crèdit al pressupost corrent i
no poden esperar fins a l’exercici següent.

Atesos  els  resultats  de  la  liquidació  de  l’exercici  2022,  aprovada  mitjançant
Decret de batlia número 205/2023 de data 16/02/2023, es pot utilitzar una part
del romanent líquid de tresoreria per assumir les despeses esmentades.

D’acord amb tot l’anterior, vist l’informe d’intervenció favorable i previ dictamen
de la Comissió Informativa d’Economia i Assumptes Generals, es proposa al Ple
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de l’Ajuntament de Felanitx l’adopció dels següents acords:

Primer.- 
1. Aprovar inicialment l’apartat a) de l’expedient de modificació de crèdit

núm. 12.2023 del  vigent  Pressupost,  per  crèdit  extraordinari  /  suplement  de
crèdit  finançat  amb càrrec  al  Romanent Líquid  de Tresoreria,  d’acord amb el
següent detall:

DESCRIPCIÓ PROG. ECON. MODIFICACIÓ
MAQUINÀRIA, INSTAL, UTILLATGE. POLICIA 1320 213000 5.000,00 €
SUBMINISTRAMENT VESTUARI. POLICIA 1320 221040 4.000,00 €
MANTENIMENT SENYALITZACIÓ. ORDENACIÓ
DEL TRÀNSIT

1330 213000 10.000,00 €

ALTRES SUBMINISTRAMENTS. ORDENACIÓ 
DEL TRÀNSIT

1330 221990 15.000,00 €

REDACCIÓ PROJECTES. URBANISME 1510 227060 22.000,00 €
MANTENIMENT VORAVIES 1531 210000 15.000,00 €
SUBMINISTRAMENT ENERGIA ELÈCTRICA. 
ABASTIMENT AIGUA

1610 221000 50.000,00 €

ALTRES DESPESES DE FUNCIONAMENT. 
ABASTIMENT AIGUA

1610 226990 10.000,00 €

MANTENIMENT INFRAESTRUCTURA. JARDINS 1710 210000 10.000,00 €
MANTENIMENT JARDINERIA POLÍGON 1710 210001 8.000,00 €
MANTENIMENT JARDINS PORTOCOLOM 1710 210002 5.000,00 €
MANTENIMENT I CONSERVACIÓ. JARDINS 1710 212000 5.000,00 €
MANTENIMENT I CONSERVACIÓ EDIFICIS. 
PARCS

1711 212000 5.000,00 €

SUBMINISTRAMENT ENERGIA ELÈCTRICA. 
EDUCACIÓ

3230 221000 25.000,00 €

SUBMINISTRAMENT COMBUSTIBLE. 
EDUCACIÓ

3230 221030 10.000,00 €

ALTRES SUBMINISTRAMENTS. EDUCACIÓ 3230 221990 5.000,00 €
ESPAI NADÓ. EDUCACIÓ 3230 226990 12.000,00 €
ALTRES DESPESES. EDUCACIÓ 3230 226991 6.000,00 €
MOBILIARI PER BIBLIOTECA 3321 625000 6.000,00 €
ALTRES DESPESES FUNCIONAMENT. 
CULTURA

3300 226990 10.000,00 €

ACTIVITATS CULTURALS 3300 226991 45.000,00 €
SUBMINISTRAMENTS VARIS. FESTES 
POPULARS 

3380 221990 5.000,00 €

FESTES POPULARS FELANITX 3380 226090 50.000,00 €
SUBMINISTRAMENTS VARIS. FESTES 
PORTOCOLOM

3381 221990 10.000,00 €

FESTES POPULARS. PORTOCOLOM 3381 226090 21.000,00 €
ALTRES DESPESES DE FUNCIONAMENT. 
VERBENES

3384 226990 51.000,00 €

SUBMINISTRAMENTS VARIS. PROMOCIÓ 
ESPORT

3410 221990 5.000,00 €

TROFEUS. PROMOCIÓ ESPORT 3410 221991 6.000,00 €
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ACTIVITATS ESPORTIVES. PROMOCIÓ 
ESPORT

3410 226090 7.000,00 €

DESBROSSAR CAMINS 4540 210000 35.000,00 €
MANTENIMENT CAMINS 4540 210001 18.000,00 €
MANTENIMENT EDIFICIS. ADMINISTRACIÓ 
GENERAL

9200 212000 4.000,00 €

MANTEN. EQUIPS I PROGR. INFORMÀTICS. 
ADMIN GENERAL

9200 216000 8.000,00 €

MATERIAL INFORMÀTIC NO INVENTARIABLE.
ADMIN GENERAL

9200 220020 15.000,00 €

SUBMIN. ENERGIA ELÈCTRICA. 
ADMINISTRACIÓ GENERAL

9200 221000 30.000,00 €

DEFENSA JURÍDICA. ADMINISTRACIÓ 
GENERAL

9200 226040 15.000,00 €

ALTRES DESPESES. ADMINISTRACIÓ 
GENERAL

9200 226990 18.000,00 €

CONSERVACIÓ ELEMENTS DE TRANSPORT. 
BRIGADA

9201 214000 15.000,00 €

SUBMINISTRAMENT COMBUSTIBLE. 
BRIGADA

9201 221030 8.000,00 €

ALTRES SUBMINISTRAMENTS. BRIGADA 9201 221990 7.000,00 €

611.000,00 €

INGRESSOS
DESCRIPCIÓ ECON. MODIFICACIÓ

ROMANENT DE TRESORERIA PER DESPESES 
GENERALS 

87000 611.000,00 €

2. Exposar aquest acord al públic, previ anunci en el Butlletí Oficial de les
Illes Balears, per 15 dies, durant els quals els interessats podran examinar-lo i
presentar  reclamacions  davant  el  Ple.  L’acord  es  considerarà  definitivament
aprovat si durant l'esmentat termini no s'haguessin presentat reclamacions; en
cas contrari, el Ple disposarà d'un termini d'un mes per resoldre-les. 

3.  Una vegada definitivament aprovat l’acord serà publicat, resumit per
capítols, en el Butlletí Oficial de les Illes Balears. Així mateix, se’n remetrà còpia
a l'Administració de l'Estat i a la comunitat autònoma.

Segon.-
1. Aprovar inicialment l’apartat b) de l’expedient de modificació de crèdit

núm. 12.2023 del  vigent  Pressupost,  per  crèdit  extraordinari  /  suplement  de
crèdit  finançat  amb càrrec  al  Romanent Líquid  de Tresoreria,  d’acord amb el
següent detall:

DESCRIPCIÓ PROG. ECON. MODIFICACIÓ
ESTACIÓ DE RECÀRREGA ENERGÈTICA C/ 
CAMPOS

9200 609002 170.000,00 €

INGRESSOS
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DESCRIPCIÓ ECON. MODIFICACIÓ
ROMANENT DE TRESORERIA PER DESPESES 
GENERALS 

87000 170.000,00 €

TOTAL (a + b) 781.000,00 €

2. Exposar aquest acord al públic, previ anunci en el Butlletí Oficial de les
Illes Balears, per 15 dies, durant els quals els interessats podran examinar-lo i
presentar  reclamacions  davant  el  Ple.  L’acord  es  considerarà  definitivament
aprovat si durant l'esmentat termini no s'haguessin presentat reclamacions; en
cas contrari, el Ple disposarà d'un termini d'un mes per resoldre-les. 

3.  Una vegada definitivament aprovat l’acord serà publicat, resumit per
capítols, en el Butlletí Oficial de les Illes Balears. Així mateix, se’n remetrà còpia
a l'Administració de l'Estat i a la comunitat autònoma.»

8.2 Debat

La Sra. Maria Vidal manifesta que aquest és un equip de govern continuista, que a
l’anterior legislatura els tenia avesats a una modificació de crèdit per Ple. Creu que
han  de  ser  prudents,  han  d’anar  amb  les  feines  fetes  i  entén  que  aquesta
modificació de crèdit és de final de legislatura, que s’ha de pagar, però agrairia
que hi  hagués una previsió,  una feina respectant  el  Pressupost  i  no dur  una
modificació a cada sessió plenària.

El Sr. José Ignacio Hidalgo diu que el seu grup va en la mateixa línia que la Sra.
Vidal.  Entenen  que  hi  hagi  despeses  urgents  extraordinàries,  però  a  aquest
expedient hi ha despeses recurrents, com 70.000 € en manteniment. Creuen que
es  pot  fer  una  previsió  d’aquest  manteniment.  En  subministraments,  com
electricitat i combustible, entenen que l’inflació pot fer que s’hagi d’augmentar el
Pressupost de forma urgent i extraordinària, però hi ha coses que no entenen. Per
exemple, 37.000 € en festes; demana què s’ha fet amb aquests 37.000 € extres,
per a què han estat necessaris. També hi ha 10.000 € en funcionament de Cultura
i 45.000 en activitats culturals; demana si no té superàvit el Centre Cultural. I si
no en té, demana com és que perdem una subvenció del Centre Cultural.

El Sr. Miquel Lluís Mestre diu que ja hi tornam esser amb els camins, les festes i
els jardins. No poden votar a favor d’aquesta modificació de crèdit per falta de
previsió, una vegada més, d’un equip de govern que continua. Sí que poden votar
a favor de l’estació  de recàrrega energètica,  però els  agradaria saber la  seva
ubicació exacta, si la saben i com vendrà la resta de finançament.

La batlessa contesta al Sr. Mestre que és cert el seu comentari sobre camins,
festes i jardins. 
Diu a la Sra. Vidal que en aquests moments fa feina a una administració pública,
que és el Consell de Mallorca, on també duen modificacions de crèdit i sap que els
pressuposts són una eina viva. Si hi ha una eina viva en aquest Ajuntament, són
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els  pressuposts,  des  del  dia  que  s’aproven,  fins  el  dia  que  es  tanquen.  Un
pressupost és una previsió d’ingressos i de despeses. Seguint un pacte de govern
continuista, no sabien si els donarien els doblers o no, per poder adequar l’entrada
de Campos, on hi han de posar els 170.000 €, com demana el Sr. Mestre, on hi
han de posar el punt de recàrrega. Quant al llum, tothom sap com a ca seva s’ha
doblat el rebut, que és una de les despeses grosses.
Es dirigeix al Sr. Hidalgo i li  diu que l’equip de govern és el que va haver de
gestionar el fet que el dia 27 d’agost hi va haver una tempesta a Felanitx, i tenien
dues opcions, o anul·lar la festa del dia 28, o muntar un escenari supletori, amb
il·luminació supletòria i amb contractació supletòria. Part d’aquestes despeses són
dins aquest expedient.
Quant a la subvenció del Centre Cultural, afirma la Sra. Soler que, efectivament, el
Centre Cultural té un superàvit de 350.000 €, però tenen un problema greu de
gestió,  que creu que s’ha d’afrontar durant aquesta legislatura. Es troben que
moltes línies de subvencions que concedeix, sobretot, el Consell de Mallorca, els
hem de demanar nosaltres com a Ajuntament; ho fa el Centre Cultural, però ho ha
de pagar l’Ajuntament, perquè si no, no podem accedir a la subvenció. Per tant,
ens  trobam  amb  aquest  problema  de  gestió  econòmica.  És  a  dir,  el  Centre
Cultural, a dia d’avui, sí que té un superàvit, que s’han de plantejar si, per al
pròxim pressupost, l’Ajuntament com a centre no enviar-li doblers, sinó que pugui
anar estirant del seu superàvit; però, a la vegada, com a Ajuntament hem de
posar unes despeses en Cultura, tot i que la major part del que es fa a Cultura ho
gestiona el Centre Cultural. Per exemple, les despeses del Jazz de Mar les ha de
pagar totes l’Ajuntament, no les pot pagar el Centre Cultural, perquè quan arriba
la subvenció del Consell de Mallorca la justificació l’ha de fer l’administració que la
rep, que és l’Ajuntament, no la pot justificar el Centre Cultural. Aquesta és una de
les coses que, a efectes de gestió econòmica, creu que haurien d’intentar arreglar
dins  aquesta  legislatura.  És  per  aquest  motiu  que  han  hagut  de  fer  aquesta
previsió  en  despeses  de  Cultura,  si  es  volien  acollir  a  aquestes  línies  de
subvencions.

La Sra. Damiana Massutí està d’acord que dia 27 d’agost hi va haver una tempesta
i que hi va haver una destrossa grossa, però les verbenes tenen una assegurança i
els equips de so i les actuacions, també. Si no la tenen, mal fet, perquè els grups
toquen  tenir  una  assegurança  de  pluja  contractada  per  l’Ajuntament,  dins  la
mateixa assegurança.

El Sr. Miquel Lluís Mestre manifesta que, quan a un tots els vehicles li vénen en
contra direcció, s’ha de plantejar si potser és un mateix qui no va bé. Ho diu pel
tema del Centre Cultural i de les subvencions; per ventura s’ha d’abordar com es
fa aquest canvi en la gestió, perquè una cosa sigui l’àrea de Cultura i l’altra el
Centre Cultural. El que creu que no es pot fer, potser aquest equip de govern sí,
és canviar l’estructura de les subvencions del Consell de Mallorca.
Quant a la resta, l’equip de govern diu que hi ha moltes coses que no es poden
preveure, però és que cada mes es troben en les mateixes. Li compra el tema de
l’electricitat, però n’hi ha moltes altres que, després de tants d’anys, ja les podrien
preveure.
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La batlessa està totalment d’acord. La gestió econòmica de Cultura i del Centre
Cultural és un dels temes que han de plantejar dins aquesta legislatura, perquè,
efectivament, el Consell no canviarà. Ja fa molts d’anys que estan damunt aquest
tema i no té sentit que un Centre Cultural tengui un romanent de 350.000 €.
Explica a la Sra. Massutí que no té res a veure l’assegurança dels grups musicals
per pluja, amb aquest cas, on hi va haver un cap de fibló que va aixecar l’escenari
un pam de terra. No hi ha cap assegurança que prevegi o no aquest tema. Si
volien posar un escenari supletori, l’havia de pagar l’Ajuntament, perquè el cap de
fibló no és una pluja normal i corrent, és un fet extraordinari. Si, un moment
donat, algú tragués una línia de subvencions pel cap de fibló d’aquest dia, potser
ens hi podríem adherir; ara per ara, ningú no ha tret res. Per tant, nosaltres hem
d’assumir el concert de dia 28.

El  Sr.  Jaume Monserrat,  quant  al  punt  de  recàrrega,  explica  que  el  nom del
projecte és estació de recàrrega energètica al carrer de Campos, però és dins tota
l’actuació del projecte. L’Ajuntament ha d’assumir el 80% del cost de la inversió.
El projecte està pendent d’aprovació; de fet, demà va a Junta de Govern, després
s’ha d’enviar a Carreteres i continuaran amb la tramitació per poder licitar abans
de final d’any. Havien de generar aquest crèdit de 170.000 €, per tenir la partida
dotada en donar-nos el sus a l’execució del projecte. La referència a estació de
recàrrega, és perquè en el projecte, a la part de la carretera de Campos, hi ha
prevists sis llocs de recàrrega de vehicles i és una part important del projecte. Per
tant,  el  que fan és generar crèdit  per a la part del  projecte que correspon a
l’Ajuntament.

El Sr. Mestre demana si el que duen avui a modificació de crèdit és una part del
tot. Entén que han de fer el projecte per adequar l’aparcament on hi ha d’haver
uns punts de recàrrega. Demana en concepte de què són els 170.000 €, si del tant
per  cent  de  l’estació  de  recàrrega,  o  si  també  hi  ha  la  part  de  l’obra  de
l’aparcament.

El Sr. Monserrat contesta que en concepte de tot. Els 170.000 € són el cost que ha
d’assumir l’Ajuntament per desenvolupar el projecte, que són quasi 700.000 €.
Aquesta generació de crèdit no és per posar els sis punts de recàrrega, és per a
tota la carretera de Campos. És la reserva de crèdit que necessita l’Ajuntament
per poder continuar amb la tramitació del projecte. Demà duran el projecte a
aprovació de la Junta de Govern Local, divendres l’enviaran a Carreteres, després
l’enviaran al Govern i, quan vengui aprovat, el licitaran. Si avui no generen aquest
crèdit, quan véngui el projecte aprovat per part del Govern, l’Ajuntament no podrà
licitar  el  projecte.  Repeteix  que  generen  crèdit  per  poder  licitar  l’obra  de  la
carretera de Campos, de tot el projecte del solar.

El Sr. Mestre replica que no discuteix el mecanisme, discuteix la descripció.

El  Sr.  Monserrat  contesta  que,  efectivament,  la  descripció  podria  ser  més
completa, adequació del solar de la carretera de Campos. Torna dir que és el
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conjunt de tot, no hi ha un sobrecost per l’execució del projecte de la carretera de
Campos.

El Sr. Mestre diu que, si és així, hi hauran de votar en contra, per aquest defecte
de forma durant l’exposició i durant el dictamen de la comissió informativa. Entén
que  això  és  un  defecte  de  forma  d’aquest  acord  i,  per  tant,  amb  aquestes
condicions, no hi poden votar a favor, hi hauran de votar en contra.

8.3 Votació

Sotmesa la proposta a votació, s’obtenen 10 vots a favor (8 del Partit Popular i 2
del Pi-Proposta per les Illes Balears), 6 en contra (4 del Bloc per Felanitx-Més per
Mallorca i 2 del Partit Socialista de les Illes Balears) i 1 abstenció (de Vox).

En conseqüència, per majoria, s’acorda:

Primer.- 
1. Aprovar inicialment l’apartat a) de l’expedient de modificació de crèdit

núm. 12.2023 del  vigent  Pressupost,  per  crèdit  extraordinari  /  suplement  de
crèdit  finançat  amb càrrec  al  Romanent Líquid  de Tresoreria,  d’acord amb el
següent detall:

DESCRIPCIÓ PROG. ECON. MODIFICACIÓ
MAQUINÀRIA, INSTAL, UTILLATGE. POLICIA 1320 213000 5.000,00 €
SUBMINISTRAMENT VESTUARI. POLICIA 1320 221040 4.000,00 €
MANTENIMENT SENYALITZACIÓ. ORDENACIÓ
DEL TRÀNSIT

1330 213000 10.000,00 €

ALTRES SUBMINISTRAMENTS. ORDENACIÓ 
DEL TRÀNSIT

1330 221990 15.000,00 €

REDACCIÓ PROJECTES. URBANISME 1510 227060 22.000,00 €
MANTENIMENT VORAVIES 1531 210000 15.000,00 €
SUBMINISTRAMENT ENERGIA ELÈCTRICA. 
ABASTIMENT AIGUA

1610 221000 50.000,00 €

ALTRES DESPESES DE FUNCIONAMENT. 
ABASTIMENT AIGUA

1610 226990 10.000,00 €

MANTENIMENT INFRAESTRUCTURA. JARDINS 1710 210000 10.000,00 €
MANTENIMENT JARDINERIA POLÍGON 1710 210001 8.000,00 €
MANTENIMENT JARDINS PORTOCOLOM 1710 210002 5.000,00 €
MANTENIMENT I CONSERVACIÓ. JARDINS 1710 212000 5.000,00 €
MANTENIMENT I CONSERVACIÓ EDIFICIS. 
PARCS

1711 212000 5.000,00 €

SUBMINISTRAMENT ENERGIA ELÈCTRICA. 
EDUCACIÓ

3230 221000 25.000,00 €

SUBMINISTRAMENT COMBUSTIBLE. 
EDUCACIÓ

3230 221030 10.000,00 €

ALTRES SUBMINISTRAMENTS. EDUCACIÓ 3230 221990 5.000,00 €
ESPAI NADÓ. EDUCACIÓ 3230 226990 12.000,00 €
ALTRES DESPESES. EDUCACIÓ 3230 226991 6.000,00 €
MOBILIARI PER BIBLIOTECA 3321 625000 6.000,00 €
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ALTRES DESPESES FUNCIONAMENT. 
CULTURA

3300 226990 10.000,00 €

ACTIVITATS CULTURALS 3300 226991 45.000,00 €
SUBMINISTRAMENTS VARIS. FESTES 
POPULARS 

3380 221990 5.000,00 €

FESTES POPULARS FELANITX 3380 226090 50.000,00 €
SUBMINISTRAMENTS VARIS. FESTES 
PORTOCOLOM

3381 221990 10.000,00 €

FESTES POPULARS. PORTOCOLOM 3381 226090 21.000,00 €
ALTRES DESPESES DE FUNCIONAMENT. 
VERBENES

3384 226990 51.000,00 €

SUBMINISTRAMENTS VARIS. PROMOCIÓ 
ESPORT

3410 221990 5.000,00 €

TROFEUS. PROMOCIÓ ESPORT 3410 221991 6.000,00 €
ACTIVITATS ESPORTIVES. PROMOCIÓ 
ESPORT

3410 226090 7.000,00 €

DESBROSSAR CAMINS 4540 210000 35.000,00 €
MANTENIMENT CAMINS 4540 210001 18.000,00 €
MANTENIMENT EDIFICIS. ADMINISTRACIÓ 
GENERAL

9200 212000 4.000,00 €

MANTEN. EQUIPS I PROGR. INFORMÀTICS. 
ADMIN GENERAL

9200 216000 8.000,00 €

MATERIAL INFORMÀTIC NO INVENTARIABLE.
ADMIN GENERAL

9200 220020 15.000,00 €

SUBMIN. ENERGIA ELÈCTRICA. 
ADMINISTRACIÓ GENERAL

9200 221000 30.000,00 €

DEFENSA JURÍDICA. ADMINISTRACIÓ 
GENERAL

9200 226040 15.000,00 €

ALTRES DESPESES. ADMINISTRACIÓ 
GENERAL

9200 226990 18.000,00 €

CONSERVACIÓ ELEMENTS DE TRANSPORT. 
BRIGADA

9201 214000 15.000,00 €

SUBMINISTRAMENT COMBUSTIBLE. 
BRIGADA

9201 221030 8.000,00 €

ALTRES SUBMINISTRAMENTS. BRIGADA 9201 221990 7.000,00 €

611.000,00 €

INGRESSOS
DESCRIPCIÓ ECON. MODIFICACIÓ

ROMANENT DE TRESORERIA PER DESPESES 
GENERALS 

87000 611.000,00 €

2. Exposar aquest acord al públic, previ anunci en el Butlletí Oficial de les
Illes Balears, per 15 dies, durant els quals els interessats podran examinar-lo i
presentar  reclamacions  davant  el  Ple.  L’acord  es  considerarà  definitivament
aprovat si durant l'esmentat termini no s'haguessin presentat reclamacions; en
cas contrari, el Ple disposarà d'un termini d'un mes per resoldre-les. 

3.  Una vegada definitivament aprovat l’acord serà publicat, resumit per
capítols, en el Butlletí Oficial de les Illes Balears. Així mateix, se’n remetrà còpia
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a l'Administració de l'Estat i a la comunitat autònoma.

Segon.-
1. Aprovar inicialment l’apartat b) de l’expedient de modificació de crèdit

núm. 12.2023 del  vigent  Pressupost,  per  crèdit  extraordinari  /  suplement  de
crèdit  finançat  amb càrrec  al  Romanent Líquid  de Tresoreria,  d’acord amb el
següent detall:

DESCRIPCIÓ PROG. ECON. MODIFICACIÓ
ESTACIÓ DE RECÀRREGA ENERGÈTICA C/ 
CAMPOS

9200 609002 170.000,00 €

INGRESSOS
DESCRIPCIÓ ECON. MODIFICACIÓ

ROMANENT DE TRESORERIA PER DESPESES 
GENERALS 

87000 170.000,00 €

TOTAL (a + b) 781.000,00 €

2. Exposar aquest acord al públic, previ anunci en el Butlletí Oficial de les
Illes Balears, per 15 dies, durant els quals els interessats podran examinar-lo i
presentar  reclamacions  davant  el  Ple.  L’acord  es  considerarà  definitivament
aprovat si durant l'esmentat termini no s'haguessin presentat reclamacions; en
cas contrari, el Ple disposarà d'un termini d'un mes per resoldre-les. 

3.  Una vegada definitivament aprovat l’acord serà publicat, resumit per
capítols, en el Butlletí Oficial de les Illes Balears. Així mateix, se’n remetrà còpia a
l'Administració de l'Estat i a la comunitat autònoma.

9. EXPEDIENT 2848/2023. MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEL PSOE EN
DEFENSA DEL CONSENS EN POLÍTICA LINGÜÍSTICA

9.1 Moció del grup municipal del PSOE en defensa del consens en política
lingüística

A continuació, es veu la moció del grup municipal del PSOE en defensa del consens
en política  lingüística,  amb núm. de Registre  2023-E-RE-2982, de data 26 de
setembre de 2023, que es transcriu a continuació:

«Exposició de motius:

Dia 21 de setembre de 2023, el partit Vox va presentar una proposició de llei al
Parlament  de  les  Illes  Balears,  tal  com  havien  acordat  amb  el  PP  per  a  la
investidura de na Margalida Prohens com a presidenta del Govern de les Illes
Balears, per a la creació de l’oficina de garantia de la llibertat lingüística en les
Illes Balears.
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Aquesta proposició de llei, col·lisiona frontalment amb el que estableix l’Estatut
d’Autonomia de les Illes Balears i la Llei de normalització lingüística, aprovada el
1986 amb consens, i la substitueix per una normativa que suposa una esmena a la
totalitat de la nostra convivència i pluralitat, atacant precisament els fonaments
legals d’aquesta pluralitat i concòrdia.

Això significa  que estam davant  el  major  atac  a la  pluralitat  lingüística  de la
història de les Illes Balears. Un atac a la realitat d'Espanya, diversa i plural, i a la
Constitució,  que protegeix específicament la cooficialitat  de les llengües en els
territoris on s’hagi declarat la seva existència en el seu Estatut.

Consideram  que  aquesta  proposició  de  llei,  impulsada  pel  grup  d’ultradreta,
suposa una ruptura de consensos històrics que han tengut lloc a la nostra terra,
amb la  participació  i  protagonisme del  mateix  Partit  Popular,  partícip  des  del
govern autonòmic de les normatives lingüístiques vigents.

Ens rebel·lam davant aquesta  nova llei  d'imposició  lingüística,  que crearà una
fractura  social  i  una  persecució  a  tots  aquells  ciutadans  i  ciutadanes  que  no
pensen, o no parlen com els seus autors i que es convertirà en una autèntica
oficina  d’inquisició  lingüística,  amb un règim sancionador adreçat  als  servidors
públics. Una llei que forma part d’una estratègia global de l’ultradreta, per retallar
drets i llibertats i uniformar una societat on no hi caben els que no són, ni pensen
com ells.

Al mateix temps, hem proposat una alternativa per defensar la nostra preuada i
estimada llengua davant tots aquests atacs. Des del Partit Socialista, vàrem oferir
la possibilitat de treballar en un PACTE PER LA LLENGUA ampli, que va ser lliurat a
la  presidenta  del  Govern  de  les  Illes  Balears  el  7  de  setembre  de  2023,  on
expressàvem la nostra ferma adhesió i compromís amb els valors de la unitat, la
cohesió social i la riquesa cultural que el català aporta a les Illes Balears com a
llengua  pròpia.  Un  Pacte  per  reconèixer  el  català  com a  nexe  d’unió,  com a
comunitat, una font de riquesa cultural i social, element cohesionador i integrador,
que cal fomentar i respectar per a les futures generacions.

Paral·lelament, ens trobam davant un avanç històric al Congrés dels Diputats, que
ha aprovat recentment una modificació del seu reglament, per tal de permetre l’ús
de  les  llengües  cooficials  per  part  dels  diputats  i  diputades  a  les  seves
intervencions. Mentre Espanya avança i és reflex inequívoc de com és plural i
respectuosa, aquí, a les Illes Balears, retrocedim en drets lingüístics i en cohesió
social.

Finalment, volem recordar que aquest mes de setembre es commemoren els 10
anys de la mobilització de les samarretes verdes, que va inundar, amb més de
100.000 persones, els carrers i places de les nostres illes, clamant per la derogació
d’una normativa, el TIL, que pretenia destruir el consens polític. Dos anys després,
el govern que ho havia impulsat, presidit per José Ramón Bauzá, fou expulsat de
les institucions públiques per haver trencat consensos històrics.
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Per tot l’abans exposat, el grup socialista presenta els següents acords per ser
aprovats:

PRIMER.-  El  Ple  de  l’Ajuntament  de  Felanitx  rebutja  el  text  presentat  com a
proposició de llei pel partit  Vox, que trenca dècades de consens lingüístic i  és
incompatible amb l'Estatut d'Autonomia i la Constitució. I per això, el Ple insta els
grups  parlamentaris  del  Parlament  de  les  Illes  Balears  a  no  prendre-la  en
consideració com a proposició de llei.

SEGON.- El Ple de l’Ajuntament de Felanitx rebutja qualsevol canvi normatiu que
vagi en contra dels consensos històrics pel que fa a l’ús i foment de la llengua
catalana a tots els àmbits de la societat, inclosa l’Administració Pública.

TERCER.- El Ple de l’Ajuntament de Felanitx manifesta la plena vigència i el seu
suport  a  la  Llei  3/1986,  de  29  d’abril,  de  normalització  lingüística  a  les  Illes
Balears, així com el Decret 92/1997, de 4 de juliol, que regula l'ús i l'ensenyament
de i en llengua catalana, pròpia de les illes Balears, en els centres docents no
universitaris de les Illes Balears.

QUART.- El Ple de l’Ajuntament de Felanitx rebutja la fractura social que es pretén
impulsar  emprant  la  llengua  catalana,  pròpia  de  les  Illes  Balears,  com a  un
element de confrontació partidista.

CINQUÈ.- El Ple de l’Ajuntament insta el Govern de les Illes Balears a respectar
l’estricte  compliment  del  que  s’estableix  a  l'Estatut  d’Autonomia  de  les  Illes
Balears, respecte a la cooficialitat de la llengua catalana a tot l’àmbit territorial de
la nostra comunitat autònoma.

SISÈ.- El  Ple  de l’Ajuntament insta  el  Govern de les Illes Balears i  el  Consell
Insular de Mallorca a mantenir l’objectiu de normalització de la llengua catalana a
les Illes Balears, tal com dicta l’article 35 de l’Estatut d’Autonomia.

SETÈ.- El Ple de l’Ajuntament insta el Govern de les Illes Balears a complir amb el
Decret  49/2018 sobre  l’ús  de  les  llengües  en  l’Administració  de  la  comunitat
autònoma.
VUITÈ.- El Ple de l’Ajuntament proclama el dret de les persones catalanoparlants a
ser atesos en la seva llengua a tots els àmbits de l’Administració.»

9.2 Debat

El Sr. José Ignacio Hidalgo manifesta que el que no ens podem permetre, com a
societat avançada, és que s’intentin fer passes per retrocedir en consensos assolits
l’any 1986. Ens trobam el 2023 que es volen fer cap enrere. Els sorprèn que un
partit  que  s’atribueix  ser  el  partit  més  constitucionalista  i  el  que  més  estima
Espanya, vagi directament en contra de la realitat del que és Espanya, un país
plurilingüe;  i  que  també  vagi  en  contra  de  l’Estatut  d’Autonomia  de  les  Illes
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Balears, que declara el català com a llengua pròpia de les Illes Balears. La Llei de
normalització lingüística, que es va aprovar l’any 1986, amb el consens de tots els
partits polítics de les Illes Balears, ha permès que gent nouvinguda a les Illes, com
ell mateix, hagin pogut aprendre aquesta llengua i integrar-se el 100% en aquesta
societat. La llengua catalana a aquestes Illes, és un element de cohesió social que
no ens podem permetre perdre. També volen fer una crida al Partit Popular, que
es va adherir a aquesta Llei de normalització lingüística, i que creuen que té una
certa responsabilitat en aquest sentit, perquè troben que no s’ha de perdre aquest
consens pel que fa a la llengua pròpia de les Illes Balears.

La Sra. Maria Vidal afirma que no hi va haver consensos, varen ser imposicions.
Diu que avui ella és aquí perquè hi ha votants a Felanitx que varen decidir que Vox
els representa. El grup del Sr. Hidalgo, per desgràcia, ha perdut votants, hi ha
gent que no està d’acord amb el que diuen. Afegeix que en el Govern s’estan rifant
les cadires decidint si  hi  ha amnisties,  referèndums ...  Però el  grup municipal
socialista considera que avui han de venir aquí a parlar de la llengua. Aquesta
mateixa moció es debatrà demà en el Parlament de les Illes Balears, el lloc que
correspon per modificar  qualsevol  normativa  lingüística.  A  la  moció diuen que
100.000 persones es varen manifestar a favor del TIL. 300.000 s’han manifestat a
Catalunya en contra d’un govern del seu intent de president Pedro Sánchez. No és
tothom que estigui  d’acord  que hi  hagi  d’haver  una imposició  per  part  d’una
llengua oficial, n’hi ha dues. De la mateixa manera que el grup socialista considera
que s’ha d’estudiar en català, que tot a les administracions públiques s’ha de fer
en català, creu que no els queda clar que Vox no vol suprimir el català de les
institucions, ni el vol suprimir de les escoles, al contrari. S’ha de poder decidir, el
que vol estudiar en català, perquè no ha d’estudiar en català?. Però el que vol
estudiar en castellà, ha d’estudiar en castellà. Hi ha moltíssima gent, moltíssims
treballadors que vénen de fora a treballar, que són castellanoparlants, que a les
Illes els necessitam perquè no podem cobrir les necessitats de serveis i aquesta
gent ve amb nins ja criats i els imposam una educació en català, a la qual s’han
d’adaptar en qüestió d’un parell d’hores. Poden tenir 12 anys i no han parlat mai
en català. El seu pare està en el seu dret de la lliure elecció de llengua. Com
saben, en el Parlament balear hi ha un acord de governabilitat i un dels seus punts
és la lluita per l’igualtat lingüística, que Vox considera que s’ha de dur a terme ja,
no s’ha d’esperar a final de legislatura. Assegura que el seu grup no és un partit
d’ultradreta, representen moltíssims espanyols i  moltíssims de Balears, que els
segueixen votant; són la tercera potència política a nivell d’Espanya, i aquí hi ha
una regidora. Hi ha gent que continua pensant que no són un partit d’ultradreta,
que són un partit  que defensa la Constitució,  que defensa la llibertat.  El grup
socialista considera que és un partit que defensa la igualtat, i això no és defensar
la  igualtat;  això és centrar-se  en una única  llengua i  marginar  completament
l’altra.  En cap moment Vox no ha dit que vulguin suprimir, eliminar,  abolir  el
català, no, volen que es pugui decidir. I el grup socialista està emperrat en que
Vox és un partit d’ultradreta, que és l’argumentació bàsica, rasa de tots els partits
d’esquerres, però són 500 milions les persones que parlen el castellà i el que Vox
no  vol  és  que  aquesta  gent  se  senti  marginada  perquè  els  socialistes  estan
obcecats en que hem de fer-ho tot en català.
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La Sra. Melania Mesquida comenta que està molt bé tot això que diu el PSOE de
Vox, i el que diu Vox; però és que Vox no creu en la igualtat de les llengües. Tant
el català com el castellà són llengües nostres, de les Balears, són iguals i han de
tenir els mateixos drets i deures. Els de Vox viuen de la crispació i el que volen és
desviar l’atenció dels veritables problemes que tenim a la nostra societat. De fet, a
Vox viuen d’aquesta confrontació, per a ells a Balears només hi ha la llengua, és la
seva manera de fer política.
Avança que el Pi votarà a favor d’aquesta moció, però els del PSOE haurien de
recordar que no només s’ha de defensar la llengua quan s’està a l’oposició, també
s’ha de defensar quan es governa. 
Malgrat tot això, realment creu que els polítics s’haurien de preocupar de donar
solucions reals als ciutadans, com ara abaratir la cistella de la compra, abaixar el
cost de les hipoteques, de la llum, de la benzina ... i deixar d’espenyar la societat
amb confrontacions lingüístiques, que són confrontacions que ja es varen superar
fa anys. Aquest debat ja es va superar i  va quedar palès amb l’aprovació de
l’Estatut d’autonomia. El que s’ha de fer és que el Govern de les Illes Balears
compleixi i faci complir l’Estatut.

El  Sr.  Miquel  Rosselló  anuncia  que  el  Bloc  votarà  a  favor  d’aquesta  moció,
bàsicament perquè és una defensa de la legislació lingüística que ha imperat fins
ara, des de 1986. Com molt bé ha dit el Sr. Hidalgo, és tota una legislació fruit el
consens polític, que òbviament inclou el Partit Popular. Creu que és una moció que
tots podrien votar perfectament, més que res perquè creu que tenen les mateixes
poques ganes de moure abelles en aquest tema, que el mateix PP a Ciutat.
La qüestió és que Vox insisteix en aquests temes i, per contestar un poc al que ha
dit la Sra. Vidal, no sap quina imposició veu ella en que, de dues llengües oficials,
una  sigui  un  requisit  i  l’altra  sigui  un  mèrit,  perquè,  que ell  sàpiga,  com  a
ciutadans espanyols, tots tenim l’obligació de conèixer el castellà. En canvi, per
accedir a l’Administració balear, el català és un requisit. No hi veu la imposició
enlloc, ni la igualtat. Pensa que aquest debat és més senzill del que aparenta. La
qüestió és si el català és una llengua necessària per viure a Mallorca, o a les
Balears. Que sigui necessària o no, no és fruit de la inèrcia històrica, ni del destí,
sinó fruit de decissions polítiques, una darrere l’altra, al llarg de molts d’anys. Per
insistir en aquesta mentida del català com a barrera als professionals que poden
venir a les Illes Balears, fins fa poc hi havia un col·lectiu de guàrdies civils que, en
principi creu que no se’ls exigeix el català, que es queixaven que quan els donaven
destí a les Illes Balears, els feien un traje, perquè el principal problema que tenen
els professionals que s’han de desplaçar a fer feina aquí, és l’habitatge; no té res a
veure amb la llengua. No tenim unes condicions d’accés a l’habitatge dignes i
passen aquestes coses. Voler fer veure que la llengua és un problema, és tenir
molta mala fe, més que ignorància. Bàsicament, vol insistir en el que ha dit el Sr.
Hidalgo, que al final, la llengua catalana és un element de cohesió social que com
a llengua pròpia, és l’element que serveix per conviure els mallorquins, els que
acaben  d’arribar,  o  tots  els  que  vendran,  és  a  dir,  un  element  de  cohesió  i
convivència entre tots.
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La Sra.  Catalina Soler  manifesta  que el  Partit  Popular  votarà en contra  de la
moció, perquè creu que no és el dia de debatre-la, perquè se sap que demà s’ha
de debatre en el Parlament de les Illes Balears. El Partit Popular ha manifestat el
seu desacord amb aquesta proposició de llei presentada per Vox. De fet, el PP ha
presentat esmenes de transició a aquesta proposició de llei, per tant, no hi està
d’acord.  La va presentar  Vox unilateralment,  sense haver-la  pactada.  El  Partit
Popular ha manifestat que, en cap cas, no espera rompre l’esperit aconseguit amb
la Llei de normalització lingüística i amb l’Estatut d’Autonomia. Seguir debatent
problemes de llengua a dia d’avui, és fer el joc polític de Vox i del PSOE, és el gran
joc polític, i més a un Ple com el de Felanitx, on fins avui, l’Ajuntament no ha
tengut problemes de llengua, ni pensa tenir-ne. Afirma que no ens han imposat
res, ni deixarem que ens imposi res ningú. Tots s’entenen amb la llibertat de
poder decidir la llengua que un vulgui parlar, tenint clar que tenim la sort, som uns
afortunats, que les nostres llengües són el català i el castellà. A partir d’aquí, han
de  fer  de  la  llengua  un  vehicle  de  comunicació,  no  d’enfrontament.  Que  no
participin pus en debats estèrils de confrontar i  confrontar. Aquesta moció del
PSIB-PSOE no té sentit quan ells s’abanderen amb una manifestació de camisetes
verdes de fa 10 anys, tal com diu l’exposició de motius de la moció.
Repeteix que votaran en contra, perquè no és el lloc, ni és el moment. Esperen a
veure com va demà en el  Parlament i,  si  no els agrada l’acord, que tornin a
presentar les mocions que vulguin sobre el català i instaran el Govern a modificar
els acords presos. Però és que s’han presentat tota una sèrie d’esmenes a aquesta
proposició  de  llei,  més  de  la  meitat  de  les  quals  decauen  els  punts  que  ha
presentat el grup socialista avui. Poc sentit té que aquest partit, que dona suport
al Govern, avui voti aquesta moció aquí.

El Sr. Hidalgo diu que la Sra. Vidal, de Vox,  ha afirmat que aquí no és el lloc
adient per parlar de la llengua pròpia de les Illes Balears i li demana si és el lloc
adient per parlar de l’amnistia que, en teoria, vol aprovar el Govern d’Espanya. Es
dirigeix a la Sra. Vidal i afirma que sí, que aquí hi ha dues llengües que la societat
sent com a seves, com a pròpies i no hi ha cap problema a la societat entre el
català i el castellà. Però una d’elles, el català, està minoritzada. La minorització
lingüística és un terme científic filològic, i no es pot negar, repeteix que la llengua
catalana  està  minoritzada  i  no  només  a  Balears,  sinó  a  la  resta  de  territoris
catalanoparlants, i les administracions, com és evident, han de corregir aquesta
minorització lingüística. El problema de que es pugui elegir si s’estudia en català o
en castellà és que, com bé ha dit el Sr. Rosselló, si la societat deixa de percebre el
català  com  una  cosa  útil,  tendríem  un  problema,  aquesta  minorització
s’accentuaria. També demana si és més important el dret del funcionari o el dret
de la població d’aquestes Illes a ser atesa en la seva llengua pròpia. Demana què
està per damunt, si el dret de no molestar el funcionari perquè estudiï català, o el
dret d’una persona a ser atesa en la seva pròpia llengua. També fa a saber que la
qüestió lingüística no és un problema a les aules. Explica que ell és professor a un
institut  i  la comunitat  nouvinguda, és rebuda,  integrada, hi  ha programes per
aprendre el català i  el castellà,  i  mai no han tengut cap problema en el  món
educatiu per la llengua.
Quant a les paraules de la Sra. Soler, del Partit Popular, el Sr. Hidalgo li demana
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que, si no estan d’acord amb la proposició de llei que du Vox al Parlament, digui
amb quin punt d’aquesta moció no estan d’acord. Per altra part, afirma que no és
un debat estèril, parlen de que, després de 40 anys d’un consens assolit per tots
els partits polítics a Balears, de sobte arriba aquesta proposició, que intenta fer tot
això enrere.

La  Sra.  Vidal,  en  relació  a  l’afirmació  de  la  Sra.  Mesquida  que  Vox  viu  una
crispació, o una confrontació, diu que no és així, que ha vengut molt tranquil·la a
aquesta sessió plenària i s’ha presentat una moció que, per variar, margina el
castellà i vol imposar el català. Repeteix que no viu cap crispació, que està molt
tranquil·la. El que no entén és què fa la Sra. Mesquida dins un equip de govern del
Partit Popular, que forma govern en el Consell de Mallorca i també té un acord de
governabilitat amb Vox en el Parlament de les Illes Balears; és per pensar.
Quant a la intervenció del Sr. Rosselló sobre si és un requisit, o un mèrit, o sobre
l’escolarització, demana quantes assignatures hi ha en castellà de totes les que
tenen els alumnes, i contesta que una. Per tant, afirma, no està equilibrat; no hi
ha un equilibri, no hi ha una igualtat. També ha dit que una de les preocupacions,
mesclant ous amb caragols, és el tema de l’habitatge i la llengua. Entén, i ho ha
dit a altres sessions plenàries, que un problema greu a les Illes és l’accessibilitat a
l’habitatge, per cost i per problemes d’accessibilitat. Com ja va dir a una anterior
Plenària, professors d’autoescola o examinadors que vénen, se n’han de tornar; no
n’hi ha i tenen unes llistes d’espera que fan por, perquè no hi ha habitatges.
També hi ha mestres a Eivissa dins caravanes, perquè no tenen on poder viure el
temps que hi hagin d’exercir la seva professió, això ho tenen clar. Però si aquesta
gent que ha de venir, a més, tenen els seus fills que, de set assignatures, n’han de
fer sis en català, tampoc no se’ls facilita res. Parla d’un equilibri, d’una igaltat, no
de llevar el català, que es pugui triar.
Pel que fa a la intervenció de la Sra. Soler, diu que, efectivament, és un tema que
es debatrà demà i que, com a dit a la seva primera intervenció, si s’aprova o si es
suprimeix, serà en el Parlament de les Illes Balears. Avui aquí cadascú pot donar
el seu punt de vista, que ella sempre ha donat el mateix. S’ha presentat aquesta
moció i ella l’argumenta com a Vox. Ella ha dit, com ha dit la Sra. Soler, que això
es debatrà demà al Parlament. Aquí poden dialogar, exposar i polititzar la moció.
Creu que tots saben aquí el que pensa cada partit.
Per  altra  part,  no  posa  en  dubte  com li  agrada  a  un ciutadà que li  parli  un
funcionari, mentre que la qualitat del funcionari sigui bona i el ciutadà sigui atès
com toca, molt fan, perquè estan en serveis mínims. Entén que hi ha gent que li
agrada ser atesa en la seva llengua, sigui en català o en mallorquí, però el que no
poden fer és exprimir al màxim aquests conceptes polítics de si sí o si no, per dur-
ho al seu terreny. Troba que aquest tema de la llengua ja l’han exprimit bastant i,
per part seva, si no hi ha més mocions que hagi d’argumentar com a partit polític,
no importa dur-lo a taula.

Intervé novament el Sr. Rosselló i es dirigeix a la Sra. Vidal. Li diu que suposa que
és molt constitucionalista, com el partit que representa no es cansa de dir. No es
pensava mai trobar-se en la situació d’haver de defensar la Constitució o l’Estatut,
i d’aquí no passarà, però l’Estatut, en principi, és una norma constitucional, és el
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desplegament de la Constitució a la Comunitat Autònoma. L’Estatut deixa molt clar
que els ciutadans de les Illes Balears tenen el dret d’utilitzar el català quan es
dirigeixen a l’Administració. Li agradaria saber com poden garantir aquest dret si
el funcionari que té davant no sap el català o mallorquí, ja no entrarà en aquest
debat; voldria saber com es garanteix aquest dret.
Per altra part, la Sra. Vidal parla de si prefereixen una llengua o una altra i diu que
mentre el professional que els hagi d’atendre, suposa que es refereix a sanitat,
sigui molt competent, els és igual. Però és que tampoc ens entén en castellà. Hi
deu haver sanitaris molt bons arreu del món que no parlen ni català, ni castellà.
Demana si posen una barrera a aquests professionals, si demanen el castellà per
venir a fer feina aquí; perquè només funciona amb el català això?
Quant a l’escolarització, deu fer bastant de temps que la Sra. Vidal no passa per
un  centre  educatiu.  Com  a  professional,  el  Sr.  Hidalgo  podrà  confirmar  que
l’afirmació de la Sra. Vidal que, de 7 assignatures, 6 són en català, no és així. Hi
ha una llei que es diu el Decret de mínims, que a molts de centres públics ni
concertats, no es compleix, ni hi ha ningú que estigui pendent que es compleixi.
En la seva experiència professional, relata que l’any passat, a un centre educatiu
del centre de Palma, de 9 assignatures que tenen els alumnes, 7 es feien en
castellà. Suposa que la realitat varia un poc a cada centre, però les paraules de la
Sra. Vidal suposen desconèixer una mica. Si la Sra. Vidal parla d’equilibri, el Sr.
Rosselló li demana perquè només denuncien el desequilibri allà on el català té una
certa preponderància, perquè no a l’àmbit comercial, perquè hi ha mil normes que
obliguen a un etiquetat en castellà i no n’hi ha cap en català? Demana on és aquí
la igualtat, on és l’equilibri. On és en els mitjans de comunicació, quan té una
oferta de més de 50 canals en castellà i només 3 o 4 en català? I llavors troben
que  IB3  ha  de  fer  contingut  en  castellà.  Creu  que  a  Vox  s’han  muntat  una
projecció on, dins aquest món de fantasia, el castellà és la llengua perseguida,
però, per molt que miri la realitat, no veu on és aquesta persecució.
Per centrar-se un poc en l’objectiu de la moció, l’oficina de la llibertat lingüística,
que és aquest aparell inquisitorial que Vox s’ha tret de la mànega, s’hagi de votar
demà en el Parlament o no, ja quedarà clar que aquí, com a mínim el Bloc per
Felanitx i els partits que vulguin, hi estan en contra. No creu que això sigui doblar
la feina que fa el Parlament.
Continua el Sr. Rosselló i  recorda que la Sra. Vidal  dit que mesclen ous amb
caragols quan ell  parlava d’habitatge i  és que el  grup de la Sra. Vidal  moltes
vegades utilitza la llengua com a un element per poder dir que fa de barrera per a
la gent que ve de fora, per als professionals que necessitam, quan no és així i ha
posat l’exemple de la Guàrdia Civil i a la Guàrdia Civil encara no li han demanat
cap nivell de català, perquè el dia que li demanin, els sentiran. És l’habitatge el
que  fa  que  hi  hagi  una  barrera  per  als  professionals.  La  llengua  no  és  cap
inconvenient, i si al final tot el problema és aconseguir un B2, que és quasi com a
ajuntar colors i números, creu que és més un problema de prejudicis que no de
capacitats de la gent que ha de venir.

La Sra. Catalina Soler manifesta que, per part del Partit Popular, després del debat
al que han assistit i que han vist, de cada vegada més han de defugir d’aquests
debats polítics aquí, perquè, com han vist, són dos posicionaments enfrontats,
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quan la llengua no ha de ser, en cap cas, una arma de debat polític, ha de ser una
eina per entendre’s tots.
Afegeix que el Partit Popular no està d’acord amb el punt quart de la moció, que
diu que el Ple de l’Ajuntament de Felanitx rebutja la fractura social que es pretén
impulsar  emprant  la  llengua  catalana,  pròpia  de  les  Illes  Balears,  com a  un
element de confrontació partidista, perquè si ho pensen, haurien de dir que no és
el PP qui fa això, en tot cas és el PSOE. De fet, és el PSOE qui ha presentat la
moció.
El  Partit  Popular  tampoc  no  està  d’acord  amb  el  punt  cinquè,  «El  Ple  de
l’Ajuntament insta el Govern de les Illes Balears a respectar l’estricte compliment
del  que  s’estableix  a  l'Estatut  d’Autonomia  de  les  Illes  Balears,  respecte  a  la
cooficialitat de la llengua catalana a tot l’àmbit territorial de la nostra comunitat
autònoma.»  i  no  hi  estan  perquè  és  una  cosa  que  ja  es
fa. Per tant, no es dedicaran a instar al Govern de les Illes Balears coses que ja du
a terme. Una vegada que en el Parlament Balear s’hagin debatut les esmenes
presentades en aquesta oficina lingüística, que el Partit Popular tampoc no hi està
d’acord així com l’ha presentada Vox, i ho ha manifestat, si realment pensen que
va en contra dels seus drets lingüístics, potser seran els primers en presentar-ne
una de moció. Però en aquest moment, ni té sentit, ni és el moment de presentar-
la. Suposa que quan el PSOE la va presentar, no devien saber ni que el PP no hi
estava  a  favor,  ni  que  havia  presentat  esmenes,  ni  que  s’hagués  reunit  la
presidenta del  Govern amb el  president de l’Obra Cultural  Balear  i  haguessen
arribar a consensos polítics de com havien de defensar la nostra llengua. Per tant,
el grup popular no hi votarà a favor, per no participar més d’aquest circ que ara
s’ha donat aquí, en aquests moments.

La batlessa dona la paraula al Sr. Hidalgo, per tancar les intervencions.

El Sr. Hidalgo, en contestació a la Sra. Vidal, li diu que defensar la igualtat també
és defensar que una persona nouvinguda tengui la oportunitat d’aprendre, d’una
forma fiable, la llengua pròpia d’aquí, que és tant el català, com el castellà i la
immersió lingüística és una eina per afavorir aquesta igualtat.
En  relació  a  la  intervenció  de  la  Sra.  Soler,  li  diu  que  enfrontament  no.
Precisament, el que defensa aquesta moció és el consens al que es va arribar l’any
1986, del qual el PP en va formar part.
Al grup socialista li resulta curiós que el grup popular voti en contra d’una cosa
amb la que, al mateix temps, afirmen que hi estan a favor. 
Finalment, el Sr. Hidalgo manifesta que, si al Partit Popular, i especialment a la
Sra. Soler, el debat profund d’idees polítiques i els arguments li pareixen un circ,
estam arreglats.

9.3 Votació

Un cop acabades les intervencions, se sotmet la moció a votació i s’obtenen 
8 vots a favor (4 del Bloc per Felanitx-Més per Mallorca, 2 del Pi-Proposta per les
Illes i 2 del Partit Soialista de les Illes Balears) i 9 en contra (8 del Partit Popular i
1 de Vox).
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En conseqüència, per majoria, es desestima la moció del grup municipal del PSOE
en defensa del consens en política lingüística.

10.  ESTUDI  I  RESOLUCIÓ  DE  LES  MOCIONS  QUE  PUGUIN  SER
PRESENTADES  I  LA  URGÈNCIA  DE  LES  QUALS  SIGUI  DECLARADA  DE
FORMA LEGAL

No es presenta cap moció urgent.

11. DONAR COMPTE DE L’ESTAT D’EXECUCIÓ PRESSUPOSTÀRIA I DELS
MOVIMENTS I SITUACIÓ DE LA TRESORERIA CORRESPONENT AL TERCER
TRIMESTRE DE 2023

Es dona compte de l’extat d’execució del Pressupost i dels moviments i situació de
la  Tresoreria,  corresponent  al  tercer  trimestre  de  2023  i,  en  no  haver-hi
inervencions, els presents en queden assabentats.

12. DONAR COMPTE DE LES RESOLUCIONS ADOPTADES PER LA BATLIA

A continuació, es dona compte de les resolucions adoptades per la Batlia, que van
des  de  la  núm.  2023-1081  fins  a  la  núm.  2023-1181  i,  en  no  haver-hi
inervencions, els presents en queden assabentats.

PREGUNTES PER ESCRIT DEL PSOE

Abans d’entrar en el punt de precs i preguntes, la batlessa vol informar que el
Partit Socialista va presentar 29 preguntes el dia 3 d’octubre i, tal com estableix el
ROF, l’equip de govern té un mes per contestar-les,  comptant només els dies
hàbils i, atès que estan dins termini i sobra temps, informa que es contestaran,
durant  aquesta  setmana rebran les  respostes  i  se’n  donarà compte  al  Ple  de
novembre.

INFORMACIÓ SOBRE EXCÉS DE VELOCITAT A DETERMINATS CARRERS DE
FELANITX

Així mateix, la batlessa dona la paraula al Sr. Sebastià Adrover per tal que informi
sobre les constants preguntes per l’excés de velocitat a determinats carrers de
Felanitx, ara que la Policia Local ha tengut a la seva disposició el radar.

El Sr. Sebastià Adrover dona compte que la setmana del 21 al 29 de setembre,
l’Ajuntament va disposar del radar de l’ATIB; n’hi ha dos de radars, un de l’ATIB i
un altre de Trànsit i normalment fan més feina amb el de l’ATIB. El varen instal·lar
a diversos carrers on l’havien reclamat, amb el següent resultat:
- A Felanitx, al carrer Mossèn Bartomeu Barceló, es denunciaren 2 vehicles; al
carrer Mateu Obrador, 23; al carrer del Convent, que és un dels que reclamen
molt, 1; al carrer Gabriel Vaquer, 4; i al carrer de Santueri, es veu que el radar
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pedagògic deu fer bona feina, cap.
- A Portocolom, al carrer Cavall Marí, 24; a la ronda Nadal Batle, 2; i al carrer
Cristòfol Colom, on també reclamen que hi fan molta via, potser ho pareix per
l’amplada, cap.
- A s’Horta, al carrer Jaume Prohens, 16.
- A Cas Concos, al carrer Metge Obrador, 22 vehicles denunciats.
El Sr. Adrover explica que normalment el radar està una hora a cada lloc.

La batlessa diu que el pla de mobilitat estarà informat d’aquests resultats, perquè
a determinats carrers s’hi haurà de fer alguna actuació, perquè s’ha demostrat que
sí que hi ha excés de velocitat, però a altres, no.

El Sr. Adrover vol afegir que s’ha fet un estudi de tots els radars pedagògics que hi
ha a totes les entrades de Felanitx i, en tenir tots els resultats, també els farà
arribar als regidors. Els que fa més temps que funcionen són el dels Closos, el de
s’Horta, el de Cas Concos i un a una entrada de Felanitx i aquests no entraran dins
l’estudi, perquè el que ara interessa és el nucli de Felanitx.

13. PRECS I PREGUNTES

13.1 Radar a la carretera des Carritxó

La Sra. Maria Vidal, en referència a la intervenció del Sr. Adrover, manifesta que
es Carritxó és un lloc complicat, perquè és carretera, però voldria saber si hi ha
possibilitat de poder-hi instal·lar el radar, perquè és molt perillós. Malgrat que creu
que l’Ajuntament no hi té potestat,  demana si és de Trànsit  i  si  hi ha alguna
manera de demanar que hi vagin més habitualment, o com es podria fer. Quant
als radars pedagògics, també creu interessant que n’hi hagi un i demana si ho
poden sol·licitar i si el Sr. Adrover la pot informar un poc.

El Sr. Adrover contesta que, com ha dit la Sra. Vidal, és carretera. Explica que
tenen un informe preparat per, en primer lloc, enviar a Carreteres per sol·licitar un
senyal de velocitat  controlada i després haurien de parlar amb Trànsit perquè ens
doni permís perquè la Policia es pugui posar en aquest punt, els altres punts són
acordats. És cert que es Carritxó sempre ha estat un handicap i s’hi posen més els
de Trànsit per fer-hi controls. Quant a la velocitat, no varen demanar instal·lar-hi
un  pedagògic,  però  s’hi  haurà  d’arribar  a  posar.  La  seva  intenció  és  seguir
demanant crèdit en el Pressupost de 2024 per continuar posant aquests radars i
un dels punts seria es Carritxó.

13.2 Passos de vianants al centre de salut de Portocolom

La Sra. Damiana Massutí farà un prec i pregunta. Diu que fa 10 mesos que varen
obrir el centre de salut a Portocolom i encara no hi ha cap pas de vianants d’una
voravia a l’altra. Demana què pensen fer, o quan el pensen posar.

El Sr. Adrover diu que d’aquest tema se’n varen ocupar i per això es va canviar la
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direcció del carrer del costat, perquè el problema és la gran amplada del carrer i
sol·licitaven una illeta enmig. Ho han mirat amb l’aparelladora i ho veuen un poc
complicat. Creu que haurien d’arribar a un consens entre tots, però, en principi,
l’amplada del carrer i la velocitat dels vehicles és un problema i potser s’hi hauria
de fer una illeta. També és un punt on s’hauria d’instal·lar el radar per, en primer
lloc, intentar reduir la velocitat, perquè està just després d’una corba baixant i hi
fan molta via. Aposta es va fer el canvi de direcció, perquè els cotxes poguessin
aparcar al costat i les ambulàncies entrar al seu aparcament, on la voravia està
rebaixada per poder-hi pujar tant en camilla, com en cadira de rodes.

13.3 Aplicació de línia verda
La Sra. Magdalena García, sobre l’aplicació de línia verda, voldria saber qui és la
persona  o  persones  encarregades  de  gestionar  les  incidències  rebudes  i  li
agradaria relacionar-ho amb un prec, per si les comunicacions, ja siguin talls de
carrer,  talls  d’aigua,  avaries,  etc.  es  podrien  comunicar  a  través  d’aquesta
aplicació, com a canal oficial de comunicació de l’Ajuntament i no només a través
de xarxes socials, ja que no tothom en té i la gent que no té xarxes socials es veu
obligada a haver-se’n de crear una, si  vol  estar  informada d’allò que passa a
l’Ajuntament.

La batlessa contesta que aquesta petició també la va fer l’Associació de Veïns
durant la campanya electoral a tots els partits polítics. Diu que la línia verda es pot
ampliar per a temes d’informació, etc, no ho han posat en marxa. La línia verda
depèn de cada un dels gestors autoritzats,  residus va a la tècnica de residus,
policia  va a l’al·lota que està a Policia,  temes de la Brigada van al  cap de la
Brigada municipal. Per tant, la línia verda té diferents gestors, depenent de la
incidència que un inscriu. S’hauran d’asseure per mirar d’ampliar els serveis que la
Sra. García diu. És cert que no tothom té xarxes socials, però després de parlar
amb la gent major, qui té xarxes socials, té ordinador o mòbil i ja saben manejar
l’aplicació. Però es pot estudiar.

13.4 Neteja d’arquetes

La Sra. Maria Vidal fa referència a que a l’anterior Ple va parlar amb el regidor
sobre el tema de les arquetes i, com que té entès que es varen reunir, demana si
n’han netejat alguna, perquè si hi ha pluges fortes no ha hagi desbordaments,
com passa sovint.

El Sr. Enriqe Garzón contesta que s’ha començat a netejar el clavegueram i van
per zones, coordinats amb la Policia per a la regulació del trànsit.

13.5 Encreuament entre els carrers des Call i la Verònica

El Sr. Juan Enrique Hidalgo diu que a l’encreuament entre el carrer des Call i el
carrer  de la  Verònica,  els  veïns estan molt  avesats  a veure-hi  accidents.  Són
massa freqüents. És cert que hi ha un mirall,  un stop, hi ha bandes sonores,
només falta posar-hi un llum de discoteca. Però malgrat tot, el problema no se
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soluciona. No és expert en aquest tema, però potser un semàfor, o algun tipus
d’actuació més ferma, perquè és un lloc molt perillós i la situació continua igual.

El Sr. Sebastià Adrover contesta que aquest ha estat un dels temes que aquesta
setmana han posat damunt la taula, perquè hi ha hagut un altre accident. Com bé
diu el Sr. Hidalgo, hi ha un mirall, hi ha un senyal, hi ha ressalts i encara hi ha
col·lisions. Ho han tractat entre els regidors, amb la Policia, hi fan feina i espera
donar-li solució aviat.

13.6 Pla de mobilitat

El Sr. Miquel Rosselló demana al Sr. Adrover sobre el pla de mobilitat de Felanitx,
si hi ha uns terminis per entregar aquest estudi, o si ja han pogut estudiar els
resultats de l’enquesta.

El  Sr.  Adrover contesta que la setmana passada l’empresa havia de mirar els
resultats de les proves del radar, els accidents que hi ha hagut, la zona ORA, etc.
Espera poder enviar totes les dades entre aquesta setmana i la següent. Suposa
que l’empresa ja  té  el  tema bastant  avançat.  No hi  haurà cap problema per
convidar tots els regidors el dia que véngui l’empresa a presentar l’estudi.

13.7 Aparcament a l’escola de Cas Concos

La Sra. Maria Vidal manifesta que l’aparcament de Cas Concos cada vegada està
més desbordat. Afirma que és perillosíssim, perquè aparquen a les dues bandes,
fins a la rotonda i  un dia hi haurà una desgràcia. Demana si l’Ajuntament ha
valorat l’opció de cercar un terreny als voltants de l’escola, o si algú vol cedir un
terreny per poder-hi aparcar. Sap que el policia tutor hi fa molta feina, ho regula,
però és inevitable, perquè no hi ha espai material per aturar-se. Demana qué té
previst fer l’equip de govern amb aquest problema.

El Sr. Adrover explica que va parlar personalment amb l’encarregat de Carreteres
d’aquesta  zona,  per  veure  si  podien  senyalitzar  que  allà  no  s’hi  pot  aparcar,
perquè és molt perillós. Varen parlar de quina manera es podia arreglar i fer-hi un
accés, bé un carril bici, bé una via peatonal, per tal que els pares acompanyin els
nins més a peu i que no es crei aquell caos. Carreteres hi hauria de donar una
solució, perquè l’Ajuntament no hi pot fer res. Diu que no ho ha mirat, però creu
que els terrenys d’aquella zona són totalment rústics, no creu que s’hi pugui fer un
aparcament.

13.8 Tala de pins dins terreny rústic

La Sra. Damiana Massutí  demana com es controla la  tala de pins dins rústic,
perquè els han arribat queixes que es tallen pins «a saco» a la zona dels closos de
Can Gaià i a sa Punta. A sa Punta els diuen que hi ha pins que són de l’Ajuntament
i altres que estan dins un solar. Demana si en tenen constància, si es controla, què
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fan comptes fer.

Abans de contestar  aquesta pregunta en concret,  la  batlessa explica que, per
primera vegada, l’Ajuntament farà el seu pla de barat a Portocolom i a Felanitx,
amb l’empresa Conecta Natura, que farà un estudi de tot l’arbrat de Portocolom
fins un màxim de 3.000 arbres. És la mateixa empresa que ha duit a terme el
seguiment  dels  pins  dels  carrers  Port  de  Palos  i  Sant  Salvador  i  que  tenen
contractada molts d’altres Ajuntaments. Fan un estudi detallat de cada un dels
pins  i  diran  l’actuació  que  necessita,  si  tallar,  esbrancar  o  no  fer-li  res.
L’Ajuntament ja ha posat en marxa aquest estudi. Pensen que amb 3.000 arbres
podran fer Portocolom i part de Felanitx.
Quant a la pregunta de la Sra. Massutí, ara contestarà la batlessa de Portocolom,
però s’atreviria a dir que no s’ha tallat cap pi.

La Sra. Melania Mesquida explica que és cert que veïns de sa Punta la varen avisar
a ella i al regidor d’Urbanisme que a un solar hi feien una destrossa, però realment
el que feien era una neteja i es varen tallar uns pins que estaven morts dins el
solar de propietat particular. És cert que devora hi ha una zona verda municipal,
per la qual varen accedir al solar. El zelador municipal va anar a inspeccionar la
zona, va parlar amb els promotors, que es varen comprometre a tornar deixar les
pedres en el seu estat original i adecentar la zona de matolls. Però no han tallat
pins, només un de mort dins el solar que impedia fer-hi les obres autoritzades per
aquest Ajuntament.
No està assabentada que a la zona dels Closos s’hi hagin tallat pins. No sap com
és la normativa dins rústic quan és propietat d’un particular. Si és ANEI o zona
protegida, el responsable és Medi Ambient del Consell. Si l’Ajuntament rep alguna
denúncia,  la  passarà  a  aquest  organisme,  perquè  no  tenim competència  dins
rústic.

13.9 Aparcament a l’escola de Cas Concos

La  Sra.  Maria  Vidal  vol  fer  una  puntualització.  Potser  no  és  necessari  fer  un
aparcament a l’escola de Cas Concos si, com ha dit el Sr. Adrover, és sòl rústic,
però sí habilitar un lloc on hi puguin entrar i sortir a les 14 h per evitar el col·lapse.

13.10 Talls d’aigua a s’Horta

La Sra. Maria Vidal recorda que a una anterior plenària li varen comentar que hi
havia hagut un problema seriós de talls d’aigua a s’Horta. Encara n’hi ha algún, no
tant  sovint  i  per  això  demana  com  es  troba  l’estat  de  reparacions  de  les
canonades, si ja està totalment resolt o si encara hi fan feina.

El  Sr.  Enrique  Garzón  contesta  que  han  demanat  pressupost  per  canviar
canonades i suposa que durant els pròxims mesos es reparan i substituiran els
trams més greus.

13.11 Discrepància d’Intervenció per adquisició de hi-point
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El Sr. José Ignacio Hidalgo, en relació al Decret de Batlia de l’expedient 2634/2023
de resolució de discrepància en l’aprovació de despeses, voldrien saber quina és la
causa de la discrepància d’Intervenció pel que fa a l’adquisició dels hi-point per
17.979,39 €.

La  batlessa  contesta  que,  simplement,  perquè  no  estava  prevista
pressupostàriament  aquesta  compra  i,  per  tant,  com  que  no  s’havia  fet  la
tramitació pertinent de la compra, perquè s’ha comprat directament el hi-point, hi
ha la discrepància.

13.12 Tala de matolls

El Sr. Miquel Lluís Mestre comenta a la Sra. Melania Mesquida que el perdonarà,
però després dels «hilillos de plastilina» del Sr. Rajoy, ve «la pequeña tala de
arbustos de Portocolom» seva.

13.13 Dimensions del tub de pluvials del carrer de Son Morei

El Sr. Miquel Lluís Mestre té una pregunta en referència al projecte de reforma del
carrer de Son Morei. Diu que al projecte constava que el tub de les pluvials havia
de ser de 100 cm i demana si els tubs que hi ha enterrats són de 100 cm o de 80
cm.

El Sr. Jaume Monserrat contesta que creu que, efectivament, el tub era de 100
cm. Va anar a veure l’obra cada dia, però no va anar a mesurar cap vegada el tub.
Si el Sr. Mestre té algun dubte sobre les obres, li poden donar accés a l’expedient i
pot revisar el que consideri.

El Sr. Mestre diu que té accés a l’expedient, precisament per això té informació del
que reflecteix el projecte. El dubte és amb el tub que hi ha posat, no amb el que
diu el projecte. I no només ja pel cost, que no és el mateix un tub de 80 cm de
diàmetre, que un de 100, sinó que, a més, la recollida, el cabdal que pot recollir
un tub de 80, no és el mateix que un de 100. Per tant, convendria saber-ho,
sobretot abans de les primeres plogudes, perquè aquests 20 cm poden ser un
diferencial important.

El Sr. Monserrat afirma que, sense cap dubte, el projecte de Son Morei s’ha fet,
precisament, vigilant bastant el tema de les pluvials. No qüestionarà quin és el
diàmetre més adequat, el que sí pot dir, perquè com a regidor li competeix, és que
la part tècnica d’aquesta Casa va acordar fer dues modificacions a aquest projecte
en aquest sentit, perquè a la part final el tema del cabdal de l’aigua bruta fos el
més òptim possible; es va revisar a la banda del començament perquè reculli el
màxim possible de l’aigua que baixa del carrer Major, perquè no es desviï cap al
carrer del Rei Jaume I, on s’embussava. Per això, en certa manera, està tranquil.
Ara bé, no pot dir que ha quedat un carrer preparat perquè Felanitx no s’anegui
quan faci 200 l en mitja hora. Aquest no era el sentit; no és el sentit de cap obra
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pública. S’ha millorat el traçat més afectat davant la Caritat, o varen haver d’obrir
vàries vegades pels problemes d’aigua neta i altres tantes perquè varen tenir una
bossa culpa del mal estat de les aigües brutes. Queda resoldre el darrer tram al
carrer de ses Eres, des del carrer de son Morei, fins a la plaça d’Espanya i, si no hi
ha canvis, probablement el projecte estarà en marxa abans d’acabar l’any.

13.14 Gestió forestal dels camins rurals

La Sra. Maria Mesquida té una pregunta sobre la gestió forestal dels camins rurals.
Explica que a segons quins camins hi ha passat la desbrossadora, la que en lloc
d’anar per avall,  a la paret seca,  va per amunt,  serrant els  arbres. A cada x
metres,  s’ha  fet  un  caramull  i  aquest  caramull  està  abocat  dins  el  tros  d’un
particular. Entén que cadascú ha de tenir davant ca seva el més net possible i de
manera que entorpeixi el menys possible el trànsit rodat del camí; però és que hi
ha camins on no s’hi ha fet cap tipus de tala davant les parcel·les particulars que,
fins i tot n’hi ha que estan tancades amb una cadena, i han trobat un caramull de
mates i  ullastres dins el seu tros. I això passa a devers 5 trossos d’un camí.
Demana què està passant, perquè ja són uns quants veïnats que, perquè no hi
visquin o no hi hagi una barrera, no vol dir que el tros no sigui de ningú.

El Sr. Bartomeu Nadal explica que sempre s’ha mirat de tirar les restes dins el tros
el propietari dels arbres; aquestes són les ordres que ell va donar. Si un no té
arbres, no ha de tenir els perjudicis. Hauria de ser el propietari el que hauria de
tenir el camí net, però per culpa dels que no ho fan, l’Ajuntament té una despesa.

La Sra. García entén aquest cas, però hi ha un tros que no li han tallat res perquè
té mates i matolls baixos i té un caramull molt gros d’ullastres. Demana què ha de
fer ara el propietari. Demana si ha de fer una gestió d’un residu forestal que no és
seu, a més del que li han tirat amb la pala, perquè hi ha una cadena i cap vehicle
no hi pot accedir. No hi ha cap rastre que la desbrossadora hi hagi passat, perquè
el que hi ha són mates. Demana si un ha de pagar per la brutor dels altres. Creu
que tampoc no és just.

El Sr. Nadal contesta que, en aquest cas, hauran de mirar si se n’ha de fer càrrec
l’Ajuntament. Si realment aquest tros no tenia cap arbre, se n’haurà de fer càrrec
l’Ajuntament. Diu que ho haurà de controlar.

La batlessa afegeix que hauran de veure si  es pot confirmar que ha estat  la
màquina desbrossadora, han d’aclarir que és 100% segur que ha estat la així. Si
algú ho ha vist, com que és una feina que ha encarregat l’Ajuntament, ho haurem
d’assumir  nosaltres.  Després,  que  parlin  la  Sra.  Mesquida  i  el  Sr.  Nadal  per
esbrinar-ho.

El Sr. Nadal suposa que és al camí de Son Negre i la Sra. Mesquida contesta que
d’aquella zona els han arribat vàries queixes.

13.15 Seguretat en el torrent des Clot des Pou i neteja de torrents
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La Sra. Maria Vidal diu que han vist que hi ha una renovació, o una posada en
marxa de seguretat en el torrent des Clot des Pou, que en vàries ocasions Vox
n’havia donat part, perquè era molt perillós. Demana com està aquest tema, si
tenen previst tenir-ho perfectament arreglat en poc temps. També demana com
està la neteja dels torrents del municipi, per si vénen pluges i per evitar possibles
desgràcies.

El Sr. Sebastià Adrover recorda que la Sra. Vidal li va demanar per aquest tema la
legislatura passada. No s’havia fet res perquè ho havia tapat el que va fer el darrer
fogueró al Clot des Pou. Per seguretat ho lleva l’Ajuntament i s’instal·laran unes
barres de ferro per protegir aquest torrent, perquè està a nivell de carrer i no hi
hauria de caure cap infant amb una bicicleta.
Quant a la neteja de torrents, en varen parlar fa dues setmanes i varen demanar
al conseller com volia que li sol·licitassin aquesta neteja, perquè sabien que altres
pobles ja ho havien fet i els va dir que mirarien de netejar-los. Hi ha el de Cala
Ferrera que està molt ple; el des Clot des Pou també té una zona molt bruta i
esperen que vénguin del Consell a fer-los nets, perquè, com bé saben, la nostra
zona és la desembocadura, la darrera part del torrent.

13.16 Llibres de la biblioteca de Portocolom

La Sra. Damiana Massutí demana on s’han duit els llibres que s’han llevat de la
biblioteca de Portocolom.

La Sra. Marta Cano explica que tot el que es va poder reutilitzar del punt que
tenien en el Centre Cívic i un poc en funció de la biblioteca de sa Sínia, i de la tria
que varen fer els tècnics corresponents, tot el que no s’ha pogut recol·locar per
espai, s’ha duit a la casa d’en Llopis, a Portocolom, dins les mateixes estanteries
que estaven en el Centre Cívic.

13.17 Tallers de pre escolarització 

La Sra. Magdalena García diu que, en anys anteriors, es feien uns tallers de pre
escolarització els mesos d’agost i setembre, destinats a alumnes de 3 anys que no
havien estat escolaritzats mai, i a les seves mares. Hi havia un servei de traducció.
L’objectiu d’aquestes tallers era una primera aproximació d’aquests nins i les seves
mares als centres educatius, per tal que es poguessin sentir més segurs. Demana
si enguany aquests tallers s’han duit a terme.

La Sra. Marina Obrador explica que hi ha hagut un canvi. La persona que fa els
tallers no és la mateixa i es fan els mesos de maig i juny. El que es fa a finals
setembre  principis  d’octubre,  són  les  entrevistes  a  les  famílies  amb  nins  no
escolaritzats. Està tot en marxa.
Quant al servei de traducció, després d’haver parlat amb el col·legi Joan Capó,
troben que la persona que ha de prestar aquest servei, hauria de ser externa al
municipi, pel tema de la confidencialitat, per tal que les famílies es puguin sentir
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més còmodes. Per això s’han posat en contacte amb la mediadora intercultural de
Manacor, que enviarà algú que estigui disponible.

La Sra. Marina Obrador diu que la pregunta era simplement sobre els tallers de
pre escolarització i si s’havien duit a terme enguany. Quant a la traductora del
Joan Capó, li agrada que n’hi parli, perquè és molt necessària i no només una
traductora, sinó també una mediadora. Per tant, si enguany la tenim, benvinguda
sigui.

13.18 Punts de recàrrega de vehicles

La Sra. Maria Vidal manifesta que hi ha molt pocs punts de recàrrega elèctrica de
vehicles que funcioni, per no dir que només funciona un 5%. El de s’Horta fa molt
de  temps  que  està  aturat;  el  de  Portocolom,  devora  l’antiga  biblioteca,  està
romput fa estona; el de Ports, que no és responsabilitat de l’equip de govern,
només n’hi ha 1 de 4 que funcioni; el de sa Font tampoc no funciona, etc. Demana
com està la situació, perquè de cada vegada n’hi ha manco que funcionin. Demana
qui du la gestió, si l’Ajuntament hi té res a veure, o si pot pressionar d’alguna
manera perquè es reparin.

La batlessa contesta que la gestió es du, mitjançant l’enginyer municipal, amb
l’empresa  Telim.  Diu  que  en  altres  assumptes  Felanitx  potser  l’excepció  que
confirma la regla, en aquest cas no ho és. El problema dels punts de recàrrega
elèctrics és de tots els ajuntaments de Mallorca, perquè tots tenen adjudicat el
manteniment a la mateixa empresa. De fet, creu que és una de les peticions que
s’ha proposat per parlar a la pròxima reunió de la FELIB, perquè és un problema
greu amb l’empresa, que no compleix.

13.19 Regidor encarregat de subvencions

El Sr. José Ignacio Hidalgo voldria saber quin és actualment el regidor encarregat
de tramitar les subvencions i per quin motiu s’ha perdut la subvenció d’inversions
en equipaments culturals.

La batlessa contesta que el Sr. Toni Peña i han perdut la part petita, perquè no
han estat a temps a fer la inversió que s’havia demanat, que creu que eren uns
5.000 €.

13.20 Neteja de torrents

El Sr. Miquel Rosselló vol fer un prec sobre la neteja dels torrents, perquè ja ha
sortit el tema unes quantes vegades. Demana a què es refereixen quan diuen que
han de fer net perquè hi ha brutor, es refereixen a residus que hi han abocat, o a
vegetació acumulada. Ho diu perquè recordin que els torrents no són canals, no
són síquies que vessen l’aigua cap a una banda, són ecosistemes naturals i hi ha
bastants  estudis  que  demostren  que  el  fet  que  hi  pugui  créixer  una  certa
vegetació, ajuda a que les correnties d’aigua no agafin tanta velocitat, és a dir,
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que l’aigua llenega molt més fàcilment i agafa més velocitat damunt un empedrat
o una zona encimentada, que no absorbeix, que no damunt l’ecosistema natural,
amb la vegetació de ribera, que ajuda d’una forma natural a que no es produeixin
les correnties que han vist a altres bandes.

La Sra. batlessa diu que, sense que serveixi de precedent, aquest mateix debat
que ara planteja el Sr. Rosselló, el varen tenir a una reunió política de l’equip de
govern. Ella mateixa va exposar que es tracta d’anar a llevar residus que s’hi
aboquen, no tota la vegetació, que hi ha d’haver. A determinats llocs, la vegetació
que hi creix ajuda a que no hi hagi embassaments, que després creen problemes
de moscards.
Recull el prec i explica que han fet un llistat al director general del Govern, Sr.
Calafat, dels torrents que consideren que, almanco, haurien de venir a veure, El
que ara s’ha netejat bé i en profunditat és el de Son Valls. Per exemple, a la
desembocadura del torrent de Cala Ferrera l’any passat hi havia màquines de joc;
això no hi ha de ser i és el que s’ha de treure.

13.21 Retirada d’arbres romputs per la nevada

La Sra. Maria Vidal diu que a l’anterior Ple va comentar que hi havia camins un poc
obstaculitzats per pinar i restes d’arbres que es varen rompre durant la nevada.
Demana com està, si ja està tot net, si encara hi ha restes, o si ja donen la feina
per acabada.

El Sr. Bartomeu Nadal con testa que hi han fet feina. S’ha fet molta feina al camí
on hi havia més mal, el de Rohiba, i està casi tot net. Aquesta setmana han fet el
camí d’Aumallia, on hi havia molts d’arbres damunt els fils de telefon i el de Son
Suau. I si n’hi ha més que ho necessitin, es netejaran.

13.22  Subvenció d’inversions en equipaments culturals perduda

El Sr. José Ignacio Hidalgo, en relació a la seva anterior pregunta, demana per
quin motiu no es va fer la inversió de 5.000 € que s’ha perdut.

La batlessa contesta que perquè no s’ha arribat a temps i no s’ha pogt fer. De fet,
creu  que aquesta  subvenció  anava  lligada  a  l’auditori,  malgrat  que no n’està
segura i  ho hauria de revisar.  Però si  l’han perduda,és perquè no s’ha fet  la
inversió i no han pogut justificar dins termini la inversió que se’ns requeria per la
línia que ens varem presentar.

13.23 Borsí de tècnic de medi ambient

El Sr. Miquel Lluís Mestre manifesta que no serà el Bloc per Felanitx qui presenti
al·legacions a la convocatòria de la borsa de tècnic de medi ambient,  amb el
temps  que  fa  que  ho  demanen,  però  creuen  que  han  comès  un  error  en  la
convocatòria, perquè plantegen el lloc amb categoria i sou del subgrup A2, quan
totes les titulacions que demanen són llicenciatures o enginyeries. I no només
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això, és que la majoria de llocs que es treuen a l’Administració amb aquestes
funcions, són de categoria A1. Per tant, el que passarà és que constituiran aquesta
borsa i tendran una rotació brutal de tècnics de medi ambient, perquè a mesura
que surtin llocs dotats correctament a altres administracions, aquesta gent partirà.
No  sap  si  hi  haurà  al·legacions  externes  o  no  a  aquesta  convocatòria,  però
revisant-la, han trobat això, que consideren que és un error, perquè aquest tècnic
hauria de ser de categoria A1, de categoria superior, en virtut dels requisits que se
li demanen. No és una pregunta ni un prec, és una observació.

La batlessa contesta al Sr. Mestre que l’Ajuntament ha tret aquesta plaça amb
categoria A2, d’acord amb la RLT que tenim. No hi ha hagut al·legacions i està
obert  el  termini  perquè  es  presentin  els  possibles  candidats  o  candidates.  Ja
veuran el que succeirà. La convocatòria s’ha fet segons l’acord de la RLT. A més,
les titulacions que demanen són en base a altres ajuntaments que tenen tècnic de
medi ambient. Aquesta és la RLT que en aquests moments tenim i es fa feina per
aprovar l’altra.

13.24 Festa de halloween

La Sra. Maria Vidal fa referència a la festa de halloween de s’Horta i  sap que
estipula el preu l’APIMA del col·legi de s’Horta, d’acord amb les possibilitats i els
preus dels materials. Cada vegada s’ha encarit més. És una activitat que agrada
molt als nins i creu que és productiva. No sap fins a quin punt l’Ajuntament podria
donar una mà a aquesta i a la resta d’escoles perquè aquesta activitat pugui ser
accessible a tothom.

La Sra. Maria Obrador explica que està organitzant els tallers que es duran a
terme al Parc de Felanitx, que serà on tendran més pes. La batlessa de Portocolom
també li va proposar fer activitats a la plaça des Corso, perquè hi ha un grup de
joves que volen recaptar doblers per al viatge d’estudis. No hi ha res tancat, però
el lloc amb més pes i on hi haurà més activitats serà el Parc de Felanitx, però
també prepararan coses per s’Horta, Cas Concos i Portocolom.

13.25 Pi mort al solar de sa Punta

La Sra. Damiana Massutí demana si els poden fer arribar l’informe sobre el pi mort
de la part de tots els ciutadans, del solar de sa Punta de l’Ajuntament.

La batlessa li contesta que no ho ha entès, que li han explicat que el pi de sa
Punta està dins una propietat privada i que té una llicència d’obres, i que per
accedir  a aquesta propietat  privada,  hi  varen entrar  per  dins  una zona verda
nostra, però el pi no és nostre. Per tant, no tenim cap expedient.

La Sra. Massutí admet que no ho havia entès bé.

13.26 Carrers sense llum a Portocolom
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La Sra. Massutí manifesta que avui han fet la revisió dels preus del llum de tot el
terme de Felanitx i continua havent-hi moltes incidències a Portocolom de carrers
sense llum. Creu que es va obrir un expedient per això, però seguim amb les
mateixes, no s’ha arreglat res. Demana si pensen fer res.

La batlessa contesta que, per la part que li correspon, ha de reconèixer que, des
que han posat el nou encarregat, que és felanitxer i, per tant fa molta via a anar a
veure la incidència que li plantegen, i el nou enginyer que ara tenim, el nombre
d’incidències  ha  baixat  moltíssim.  Si  la  Sra.  Massutí  sap  d’alguna  incidència
puntual a Portocolom, o si sap que n’hi ha tantes, que ho faci arribar a l’equip de
govern. Explica que, per poder constància de que hi ha tantes incidències, el que
reclama l’empresa és que el ciutadà utilitzi el telèfon 900, que tothom sap. Així,
quan  l’empresa  recull  totes  les  incidències  que  hi  ha  hagut,  comunica  a
l’Ajuntament el nombre de cridades que ha rebut. Quan entrin el darrer informe,
podran veure com els darrers mesos hi ha hagut una davallada d’incidències. Per
tant, agrairia a la Sra. Massutí que, si en sap moltes, cridi a aquest telèfon i,
almanco, constarà la telefonada de la incidència, perquè no consta que n´hi hagi
tantes. Abans n’hi  havia moltes,  però ara no. També vol dir  que és cert  que
aquestes dues darreres setmanes, amb els horaris i la fosca no anaven massa bé.
Insisteix  que utilitzin  el  telèfon de l’empresa,  el  900,  per  tenir  constància  del
nombre d’incidiències i així també podran exigir més a l’empresa.

13.27 Escoles d’estiu

La Sra. Magdalena Garcia,  en relació  a les escoles d’estiu,  té tres aspectes a
demanar:
1r. Quines activitats s’han fet a l’institut?
2n. Què s’ha fet per combatre la calor?
3r. Quants de dies per setmana els usuaris de les escoles han pogut anar enguany
a la piscina?

Contesta la Sra. Marina Obrador que per la calor es varen repartir més de 12
ventiladors. Se’n va encarregar l’àrea de Joventut i en varen comprar 2 a Cas
Concos,  2 a s’Horta,  4 a Portocolom i  4 a Felanitx.  No varen ser  suficients  i
l’Ajuntament en va donar el doble a cada lloc.
A les piscines creu que els de Felanitx tenien 2 dies per grup, petits, mitjans i
grans. A la resta d’escoles d’estiu tenen material i piscines inflables i tenen 1 hora
al dia de jocs d’aigua.
L’escoleta  de  Felanitx  es  va  moure  a  l’institut  perquè hi  havia  el  campus  de
bàsquet i per això es varen haver de traslladar, però segueixen amb les mateixes
activitats que quan estan en el poliesportiu.

Quant  a  aquest  tema,  la  batlessa  vol  dir  que l’Ajuntament  s’haurà de fer  un
plantejament molt seriós. Es troben ajuntaments com Llucmajor, Manacor,  que
estan  al  nostre  nivell,  que  aturen;  quan  són  80  inscrits,  no  n’accepten  més.
L’Ajuntament de Felanitx enguany, que no havia passat mai, ha donat cobertura a
més de 150 nins. A més, tenim unes escoletes d’estiu que són un exemple per tot
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Mallorca, s’atreviria a dir que per tot Balears, quant a inclusius, perquè el que no
accepten a moltes altres escoltes, nosaltres ho hem acceptat i han hagut de fer
feina en aquest sentit. Ara bé, han de començar a prioritzar si qualitat o quantitat.
Altres ajuntaments com Llucmajor, Manacor o Alcúdia, tanquen, i nosaltres, de 80
hem passat a 150 i no és fàcil de gestionar. L’Ajuntament no pot arribar a tot.
L’Administració no té braços per poder arribar a tot. O bé s’han de plantejar altres
coses per intentar  ajudar d’una altra manera,  però així  no arribam, i  després
podem tenir errades de qualitat. Probablement parlin de les escoletes d’estiu a la
Junta de Portaveus. Repeteix que el que han tengut enguany, mai s’havia donat, i
han donat cobertura a tothom que ho ha demanat.
Després, demanen perquè no donam menjador. Quan donam menjador, els que
ho demanaven per 4, ara resulta que només ho volen per 2. Això no pot esser. Per
tant, han de fer un plantejament seriós de la gestió. Que les han de fer a les
escoletes d’estiu, però si diuen 100, seran 100; i si diuen 150, seran 150, però
voldrà dir  que tendrem capacitat  per donar una bona qualitat.  Diu que ha de
reconèixer l’esforç i dedicació de l’àrea de Joventut en aquest tema, que ha estat
prou complicat.

13.28 Gespa del camp de futbol de s’Horta

En relació a la gespa del camp de futbol de s’Horta, han tornat a començar una
nova  temporada  i  segueix  essent  molt  necessari  canviar-la.  Demana si  tenen
previst fer aquest canvi de gespa, si aprofitaran en tornar acabar la temporada per
fer-lo, o si pensen començar les obres a mitjan temporada.

El Sr. Toni Peña contesta que segueix en peu el canvi de gespa. Fan feina amb el
tècnic  per  estudiar  els  diferents  tipus  de  gespa  i  les  seves  característiques
tècniques. També vol dir que és cert que és molt necessari canviar la gespa, però
la que ara hi ha no afecta els entrenaments ni les competicions. És a dir, no és
que l’equip es trobi que no pot competir ni entrenar. Repeteix que hi fan feina, es
canviarà, hi fan feina i aviat en tendran notícies.

13.29 Ubicació del quadre de Joanot Colom

El Sr. José Ignacio Hidalgo diu que el seu grup voldria saber per quin motiu es va
retirar el quadre de Joanot Colom del hall de la Casa de Cultura quan, en teoria, es
va signar un conveni entre l’artista i Batlia, pel qual durant 5 anys havia d’estar en
un lloc privilegiat de la Casa de Cultura.

La Sra. Marta Cano explica que quan varen agafar les noves regidories, es varen
trobar amb la Nitx de l’Art. Varen considerar que el guanyador de l’any passat,
Jorge Isla, a més de fer la seva exposició a la sala Miquel Barceló, podia gaudir
dels seus quadres en el hall i el lloc més adient, perquè és un hall i no hi ha més
lloc, va ser aquell espai. Però potser la Sra. Mesquida podria explicar millor el
tema del conveni, perquè ella no el té tant clar. De totes maneres, l’exposició era
temporal.
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13.30 Projecte d’impermeabilització de dipòsits del carrer dels Molins

El Sr. Miquel Lluís Mestre comenta que han vist que han rebut contesta de la
Conselleria  de  Salut  quant  a  deficiències  al  projecte  per  impermeabilitzar  els
dipòsits d’aigua del carrer dels Molins. La darrera vegada que n’havien parlat, era
a l’anterior mandat. D’aquí a 2 mesos es tornaran trobar amb els Pressuposts
damunt la taula i voldria saber quina és la línia política de l’equip de govern quant
a la infraestructura d’aigua potable. És a dir, ara veuen que han entrat aquesta
previsió  de  projecte  per  impermeabilitzar  els  dipòsits  i  demana  què  en  fan
comptes fer, si canalització des Collet, tal com els deia l’anterior regidor d’aigües;
si un pou nou ... En definitiva, quina és la seva idea d’¡nfraestructura en tema
d’aigües i, de retruc, per reduir el nivell de nitrats.

Contesta la batlessa que han aconseguit reduir molt el tema dels nitrats des que
varen canviar una bomba que hi havia dins el local de la Brigada i han arreglat el
tub que extreia l’aigua. Quant a la inversió d’aigües, en aquests moments hi fan
molta feina. Per part del Fons Europeu ens han denegat un projecte, perquè han
de ser municipis de més de 20.000 habitants. Per tant, ara hauran de parlar amb
el Consell per veure si el nostre projecte pot anar lligat amb altres municipis. Ara
decidiran si fan el pou nou, o si no. Torna dir qe fan feina en aquest tema i, sobre
tot, fan molta feina amb el tema de les pluvials. De fet, avui una arquitecta tècnica
s’ha reunit amb els tècnics de Carreteres per veure quina solució de drenatge
podrien donar a la rotonda de l’institut, perquè sempre hi queda aigua.
Quant a les deficiències de la Conselleria de Salut, s’esmenaran per poder arreglar
aquests dos pous, així com cal, que també són necessaris.

13.31 Circulació a Portocolom

La Sra. Maria Vidal diu que ha tornat rebre queixes de la circulació a Portocolom,
que són constants. Demana si està previst fer alguna revisió de la circulació a
Portocolom, les direccions prohibides, els sentits, etc.

La batlessa contesta que és d’agrair que les queixes arribin a la Sra. Vidal i no a
l’equip de govern. D’aquests temes en concret, ni la Sra. Melania Mesquida, ni el
Sr. Adrover, no han rebut cap queixa. Demana a la Sra. Vidal que faci arribar
aquestes  queixes  a  l’equip  de govern.  Si  ella  en  vol  ser  la  portaveu,  que es
reuneixi amb la Sra. Mesquida i el Sr. Adrover per tal de canalitzar-les i estudiar-
les amb l’oficial responsable de la circulació.

13.32

La Sra. Damiana Massutí demana a la Sra. Obrador amb quin criteri l’Ajuntament
o  les  empreses encarregades de  la  neteja  de les  escoles  de  Portocolom,  Cas
Concos i s’Horta pugen i baixen les hores del personal. Aquestes done feien 8
hores a l’estiu, que no hi havia nins a l’escola, i ara, que sí que hi ha nins, es
troben que els han baixat a 5 hores a Portocolom, 4 hores a Cas Concos i 5 hores
s’Horta i no arriben a tot el que se’ls demana. Viuen en un estat de deixadesa.
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Diuen  que  és  per  part  de  l’Ajuntament.  L’Ajuntament  diu  que  és  culpa  de
l’empresa i demana a la Sra. Obrador què opina.

La Sra. Maria Obrador contesta que a Portocolom durant l’estiu feian 6 hores, no
8. La conserge en feia 8; les de neteja, 6. Hi va haver una baixa i la resta de
personal va haver de cobrir la jornada de la que estava de baixa. El Plec diu que
durant l’estiu han de fer la neteja a fons; per això hi dediquen més hores. A
principi de setembre havien de continuar amb 5 hores i fer una neteja normal,
perquè suposadament ja han acabat la neteja a fons. El que passa és que el
contracte acaba enguany i durant la COVID varen fer hores extres per fer neteges
i desinfeccions fora del corrent. Per tant, ara compensen aquestes hores fetes de
més durant la COVID. Ha parlat amb l’aparelladora i és cert que el plec no s’ajusta
a la realitat, es necessiten més hores de neteja; també ho diuen els empleats i la
mateixa empresa. Per tant,  de cara als nous plecs, faran una reestructuració i
ampliaran les hores.

I, en no haver-hi més assumptes que tractar, la batlessa aixeca la sessió, de la
qual, com a secretari, estenc aquesta acta.

Felanitx, document signat electrònicament al marge


